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(per cobrar i operar a una passa
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TARGETA "SA NOSTRA", per fer
les seves compres als establiments
comercials i estacions de servei.
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fins a 30 milions. De franc.

CRÈDIT NÒMINA: Fins a 3 milions
de pessetes (màx. 8 mensualitats) en
les millors condicions del mercat.
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immediata.
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ona Una societat ben diferent

La societat balear és un laboratori sociològic en ple funcionament. Trenta
anys de turisme de masses han definit un col·lectiu humà que va desvertebrar
les seves velles estructures, sense que a hores d'ara se sàpiga de quina
manera funciona el seu cos social. Alguns han qualificiat aquest col·lectiu
com a "societat de l'oci". És evident que la principal activitat econòmica de
les Illes es dirigeix a l'explotació de l'oci com a indústria i que, en aquest
sentit, és de veritat una "societat de serveis".

No obstant això, l'oci també ocupa una part importat de l'activitat social
humana que, en el cas de les Illes Balears, s'ha de multiplicar. ONA ha volgut
dedicar un número a lanàlisi d'aquest tema a través d'alguns dels protagonistes
de la vida pública ciutadana, si bé abans s'ha reservat un espai per reflexionar
en veu alta sobre els resultats electorals del 6-J: "Ara, el consens" (pàgs. 4
i 15).

No hi ha dubte que la societat de serveis, considerada com a societat de
l'oci, ofereix un panorama agredolç, una visió en blanc i negre que es

correspon amb "Eldia i la nita la societatde l'oci" (pàgs. 6 a 11). D'entrada
cal penetrar en el món de "Sortir de nit i la bona reputació" (pàgs. 12 a 17)
per conèixer una part de la vida quotidiana de Palma i de la seva manera de
pensar, relatada per alguns dels personatges més coneguts de la nit palmesana.
Una visió que contrasta amb el sentiment de por davant el "malestarjuvenil
i el consum de drogues" (pàgs. 18 a 23) que és el títol d'una recerca que fa
el psiquiatre Amador Calafat.

Una entrevista desenfadada ens duu a unes illes irreals, que tenen molt a
veure amb la despersonalització que han sofert al llarg del "boom" turístic
i que queden perfectament "retratades" amb Ossifar: "la rebel·lió del
rebosillo" (pàgs. 24 a 29), de la mateixa manera que també es recull una
visió del món del casino i les loteries a través de Joaquín Ranero, una altra
realitat de la nit i de la indústria de l'oci: "Eljoc no és cap joc" (pàgs. 30 a
37).

Finalment aquest viatge d'ONA a través de l'oci ens duu al món de
l'espectacle, de la música i, fins i tot, d'un desig d'animació cultural que no

sempre té l'acceptació que hom desitjaria, o si més no Rafel Oliver de
"Factoria Cultural", "Alpaís de les meravelles" (pàgs. 38 a 42) i, per acabar,
una visió al món del futbol mitjançant una entrevista al president del Reial
Mallorca, Miquel Dalmau, i que, curiosament, el periodista ha titulat; "la
soledat del ciclista" (pàgs. 44 a 49). És evident que la societat de les Illes
Balears, la societat de l'oci, és plena de paradoxes.

Quadern de debat

12 juliol 1993

Edita: Fundescoop - Balears.

Directora-Delegada: Sinfo García Gómez.

Assessor Jurídic: Juan A. González.

Director: Sebastià Verd.

Consell Assessor: Empar Rocabruna (economista), Pere
Mascaró (economista), Antoni Fleixes (economista), Jaume
Garau (psicòleg). Mateu Garrió (arquitecte), Pedro Calvo
(administratiu), Josep Forteza Rei (empresari), Juan González
(advocat), Sinfo García (directora Fundescoop).

Secretària de Redacció: Magdalena F. Mulet.

Redacció i col·laboradors: Constanza Forteza, Gina Garcías,
Antoni Llompart, Miquel Massutí, Joana M. Roque.

Disseny i Realització: Alpha-3, Serveis Editorials.
Regal, 115. Tel. 24 00 61. Fax 41 24 79
07008-Palma de Mallorca

Administració i Publicitat: Fundescoop-Balears.
Sant Miquel, 68 A, 5. Tel. 72 72 58. Fax 71 40 21.
07002-Palma de Mallorca

Dipòsit legal: PM-608-1992
Preu: 400 pessetes

Subscripció: 3.500 ptes. per any (10 números)

(Miquel Massutí és l’autor de totes les fotografies no signades).

Tarja de subscripció Signatura

ona^^
Quadern de debat Adreça

Ciutat., Tel

C/c. Banc o Caixa d'Estalvis

Per a subscripcions, copiau aquesta tarja i adreçau-la a FUNDESCOOP; Sant Miquel, 68 A, 5è. 07002-Palma de Mallorca, o telefonau al 72 72 58 (Fax 71 40 21)



ona 4

el consens
El consens pot tornar a ser, de bell nou, la paraula de moda, a
l'empara de coaliccions o pactes de govern, quan s'escriuen
aquestes línies encara no se sap res del desenllaç post-electoral.
La política espanyola ha entrat en una nova etapa de la
història, en la qual el repte de fer "el canvi sobre el canvi" és
quelcom més que simple retòrica. Felipe González va dir
durant la campanya electoral i ho ha repetit després de la
victòria socialista que "havia entès el missatge". Torna, doncs,
la terminologia màgica de la transició i amb ella la voluntat de
diàleg. Ningú no pot llevar mèrits a la victòria socialista, que
compta amb el suport directe de nou milions de ciutadans a
pesar de l'evident desgastament d'onze anys de govern. Això
no obstant, la pèrdua de la majoria absoluta i la necessitat de
treballar per sortir de la crisi fan necessari més que mai un
pacte social entre les forces polítiques, empresarials i sindicals.
Amb la convocatòria d'eleccions anticipades Felipe González
va voler tancar un capítol tens i difícil que s'havia caracteritzat
per una forta pressió de l'oposició convervadora que cercava, a
través del descrèdit i la sospita de corrupció, convertir-se en
alternativa de poder. No va aconseguir els seus propòsits. El
Partit Popular és ja una possible alternativa de poder, però no
per ara mateix. El PSOE ha obtingut la confiança majoritària
del poble espanyol, si bé sap que no es tracta d'un vot en blanc
perquè l'administri com vulgui, sinó que és un mandat per
regenerar la vida
política. El nou i
renovat govern
socialista ha d'afrontar
els reptes de
convergència amb
Europa i ha de superar
la crisi econòmica, i ho
ha de fer
simultàniament. Ha de
continuar la
modernització del país,
però al mateix temps ha
d'atendre les

reivindicacions

sindicals, i de la petita i
mitjana empresa, sense
les quals seria difícil
consolidar el teixit
social d'aquest país. Es
hora, doncs, de
recuperar el consens,
amb generositat, però
també amb

escrupolositat i eficàcia.
Un consens que també és necessari per a la política balear. Els
daiTers dos anys, des que el president Cañellas compta amb
majoria absoluta en el Parlament Balear, la crispació ha arribat
a sòtils que abans resultaven inimaginables i que, fins i tot,
posa en perill aquesta mateixa majoria. L'economia balear
travessa una crisi que, segons tots els experts, supera les
qüestions estrictament conjuntarais. Es, certament, una crisi
estructural, la crisi d'un sistema que ha tocat fons i que genera
una pèrdua progressiva de llocs de treball. També aquí és
necessari un pacte social, com tantes vegades ha demanat sense
èxit l'oposició. El govern de Gabriel Cañellas té ara la
possibilitat de donar una passa endavant i de sumar-se als
corrents de consens que emanen de les urnes.
De qualque manera, però, les eleccions a les Balears -a
diferència del conjunt estatal- han servit, o almanco així ho ha
considerar el Partit Popular, per refrendar la política del
president Cañellas que, sens dubte, ha vist amb particular
satisfacció la travelada dels seus socis de govern. Unió
Mallorquina representa una alternativa dins la dreta, però el
seu fracàs electoral serà un fort entrebanc perquè pugui
consolidar-se en un futur immediat. Cañellas està satisfet i això
no obstant, caldria analitzar adequadament els resultats
electorals per adonar-se que, al cap i a la fi, la dreta balear
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només supera a l'esquerra en devers vuit mil
vots.

És evident que la divisòria entre la dreta i
l'esquerra en el conjunt espanyol és
proporcionalment més ampla que no la que
separa la dreta i l'esquerra balear. I és
evident, també, que per fer reformes
estructurals, la "segona revolució turística"
segons Gabriel Cabellas, es requereix
quelcom més que una majoria simple: el
Partit Popular i el govern del president
Cabellas necessiten el suport d'una majoria
sociològica més ampla, sense la qual una
política "d'Estat" seria impossible. Les Illes
Balears, doncs, també precisen del consens,
de la reanudació del diàleg entre els agents
socials, per substituir el model de
desenvolupament, basat en un consum
abusiu del territori, per un sistema més
harmònic no només amb la naturalesa sinó
també (tal com dèiem en referir-nos a la
política estatal) amb el teixit social
d'aquesta comunitat.
El president Cabellas i el Partit Popular de
les Balears han renovat a les urnes el dret a

liderar els canvis que urgeix la societat
balear, però per això és imprescindible una
obertura cap al diàleg. Si per al conjunt
estatal veim com Felipe González ha
escoltat el missatge de regeneració de la
vida política i de recuperació de la
participació ciutadana a tot el llarg i ample
de la societat espanyola, per què no pensar
que aquest missatge també és per a les
comunitats autònomes? Caldria esperar que
el president Cabellas, en els dos anys que
falten fins a les eleccions autonòmiques, fos
capaç d'establir les bases per a una solució
pactada a la crisi particular de les Illes,
d'introduir el consens com a norma de
l'exercici que fa del poder, però aquesta és,
segurament, una hipòtesi prou improbable.
Gabriel Cabellas ha practicat en els seus deu
anys de govern una curiosa forma de
liberalisme econòmic, un liberalisme que
s'ha extralimitat en l'urbanisme però que no
ha renunciat a l'intervencionisme quan el
criteri personal del president ho ha cregut
oportú.
Amb aquests antecedents aspirar al consens
o a un pacte social és una empresa
certament difícil, però la situació ho
requereix i, d'altra banda, les circumstàncies
històriques, en un moment en què no hi ha
majories absolutes enlloc (ni fins i tot en el
Parlament balear, a causa de la disputa entre
PP i UM) afavoreixen el diàleg. Cal, si més
no, que s'intenti i si aquí no ho fa el Partit
Popular des del Govern balear no hi ha
dubte que ho haurà d'intentar l'oposició.
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Qualque dia algú haurà de fer el retrat robot de la societat de l’oci. I, sens dubte, les nostres illes constituiran el
millor indret que qualsevol investigador pugui desitjar per fer aquesta tasca. En realitat, el pretigiós geògraf

francès Jean Bisson, l’autor de “La terra i els homes a les Illes Balears”, ja deia a la seva tesi doctoral que aquest
arxipèlag era el millor laboratori natural que hi ha en el món per estudiar l’impacte del desenvolupament turístic
sobre una societat tradicional i això que els seus estudis es basaven en la dècada dels seixanta, és a dir, quan les
Illes encara només havien recoiTegut una tercera part de la història del turisme de masses i, en conseqüència, del

procés que els especialistes coneixen com a “balearització”, un concepte relacionat amb l’urbanisme i el medi
ambient però que, sens dubte, també té un vessant clarament sociològic.

El dia i la nit
a la societat de Foci

per Sebastià Verd

Quins han estat els efectes de la desestructuració de la societat
balear o, més ben dit, de les respectives societats de cadascuna
de les Illes? Tot i que cada dia es disposa de més estudis,
aquest és un treball que en la seva síntesi global encara roman
inèdit. Se sap, per recerques parcials, que s’han produït
evidents canvis a l’estructuració social, els quals a la vegada
han determinat relleus importants en el poder econòmic i
polític; però quina és l’anàlisi que s’ha de fer d’aquestes
variacions? Podem saber que el “boom” ha determinat un canvi
demogràfic radical i que, sociològicament, s’ha entrat en un

procés de total culturalització urbana, paral·lel a l’ocupació
real - la urbanització - d’una vasta extensió de territori. Molts
de lligams que s’havien mantingut intactes amb la terra fins
l’any 1960, quan començà el turisme de masses, han
desaparegut per l’art de transformar el territori en un bé
especulatiu, la qual cosa ha provocat un greu conflicte
d’interessos, però és que també s’ha produït un progressiu
abandonament de la llengua i de la cultura pròpia, a pesar que
ara són més protegides que mai per l’Estatut d’Autonomia. En
definitiva, sembla que s’ha de parlar d’un accelerat procés de
desvertebració i de despersonalització.

recursos. La societat balear s’ha convertit en una societat de

serveis, la qual cosa desorienta qualsevol intent d’establir els
nexes d’estratificació social entre la societat tradicional i la
societat d’avui.

De fet observam com el municipi de riiajor dinamisme
demogràfic és Calvià, on s’ha passat dels 13.600 habitants de
1986 als 21.000 enregistrats en el darrer padró. Es aquí on la
societat de l’oci, si més no com a activitat econòmica, esdevé
el model paradigmàtic. Doncs bé, si comparam les dades de
Calvià amb les d’Inca, per citar un cas que pot ser il·lustratiu,
veurem com mentre creix la població costanera i relacionada
directament amb el turisme, decreix ja no la població pagesa,
que seria normal a qualsevol part d’Europa, sinó la industrial.
Inca ha perdut prop de mil cinc-cents habitants - un cinc per
cent - en els darrers cinc anys. El descens de població de
l’interior ha obligat al trasllat dels excedents demogràfics cap a
Palma o cap a la costa al llarg d’un període de només trenta
anys que, històricament, cal considerar relativament breu, on
s’han trobat amb una altra immigració, la peninsular, i fins i tot
una presència prou importat d’estrangers. En el cas de Palma
els habitants de fora de Mallorca són ja quasi el quaranta per
cent de la població.

LES ILLES TURÍSTIQUES
ESTRUCTURACIÓ ECONÒMICA VERSUS

ESTRUCTURACIÓ SOCIALBisson deia, ja fa molts d’anys, que no era possible imaginar
una Mallorca i una Eivissa - llavors el cas de Menorca era

diferent -sense turisme. Què diria ara si volgués actualitzar la
seva tesi? El panorama agrari que encara sobrevivia durant la
seva recerca ha desaparegut. Ara tot és un conjunt urbà que, en
el cas de Mallorca, va des de Palma a Alcúdia i de Sóller a

Manacor a través de tota la perifèria i de tot el Pla. I el mateix
es pot dir de la indústria, cada vegada més minvada de

La primera evidència del canvi que enregistra la societat d’oci
en la qual ens ha tocat viure la trobam a la denúncia feta fa un
any pel Primer Encontre de Psicologia de Balears. El president
del Col.legi de Psicòlegs, Jaume Garau, va fer dues
asseveracions prou interessants a la presentació del Congrés.
La primera afirmava que “aquesta comunitat ha crescut i s’ha
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Tot canvia amb la societat de l'oci.
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estructurat fortament en els aspectes
econòmics, però en relació a la qualitat de
vida i a la solidaritat ha quedat
invertebrada”. La segona: “l’assistència
social té uns mecanismes tant primaris
com l’hosteleria de fa vint anys i el
col·lectiu que més problemes psicològics
presenta és el dels immigrants”. A
Mallorca, va dir, “els immigrants
s’adapten a l’illa, però no s’integren,
entenen Mallorca com el seu lloc de
treball però no com el seu pais, no parlen
“mallorquf’, ni ho intenten. Tampoc la
societat no fa cap intent perquè sentin
Mallorca com ca seva”.
És evident que l’anomenada societat de
Toci és plena de contrasts. Una cosa és
l’aparent prosperitat econòmica i les
possibilitats que hi ha a les Illes de
garantir un benestar personal i una altra
ben diferent la qualitat de vida col·lectiva
i, sobretot, la realitat social i cultural que

s’amaga darrera el món dels doblers. Com
a prova n’hi ha prou a observar algunes
de les estadístiques sociològiques que
tenim al nostre abast, començant - per

exemple - per un estudi d’analisi
ocupacional fet per l’INEM, segons el
qual la major oferta de treball que hi ha a
les Illes es correspon amb les professions
de cambrer i picapedrer, que curiosament
també són les de la major demanda
d’ocupació. Es tracta de professions poc
especialitzades i que, per tant, cal
identificar amb el fet que el 76,2 per cent
de la població adulta de les Balears no

sobrepassa el nivell d’educació de graduat
escolar.

UN AVANÇ SOCIAL RELATIU La crisi també arriba a la indústria de l'oci.

sector primari com de Tindustrial i, fins i tot, experimentar
altres sortides alternatives com a complement del sector
serveis. És innegable que disposar d’una renda per capita vint
punts superior a la mitjana estatal significa poder ser més
competitius respecte de la convergència europea, però també
som, en aquest sentit, molt més febles, com ja hem esmentat,
des del punt de vista sociològic, que és des d’on s’han de
cercar els elements de cohesió que fan possible les empreses
col·lectives. El futur, doncs, passa per aconseguir estrènyer els
lligams socials, per tornar a estructurar la societat en un sentit
progressiu.

Tot això fa que els aparents avanços socials - i sociològics -

provocats pel desenvolupament econòmic de les Illes hagin de
ser mirats amb lupa, perquè, en qualsevol cas, serien avanços
relatius. La societat balear és la primera en renda per capita
d’entre les comunitats autònomes, però ocupa el desè lloc en

qualitat de vida i una franja per sota de la mitjana estatal en
educació. Això fa que s’hagi de parlar d’una societat dividida,
desestructurada i d’un futur incert pel que fa a al seva

supervivència com a tal societat amb personalitat pròpia. La
societat de serveis pot dur les Illes a dependre absolutament de
la voluntat exterior i, de continuar com fins ara, no podria
comptar amb els elements de solidaritat interna que siguin
capaços d’actuacions col·lectives tant sigui en el terreny del
desenvolupament econòmic com del social i cultural, o de tots
dos plegats com seria desitjable.
Això no obstant, ningú no pot negar que la prosperitat
econòmica hagi existit i que, malgrat la crisi, les Illes encara
tenen un potencial de desenvolupament prou convinvent, la
qual cosa podria permetre posar fre al deteriorament tant del

ANÀLISI D’UN ESTIL DE VIDA

Tot el que s’ha dit fins ara és una part del que ens pot suggerir
la societat de Toci, però més enllà de les causes i de les
conseqüències d’aquest sistema econòmic, també - i sobretot,
en el nostre cas particular - cal analitzar aquest model i l’estil
de vida que hem creat, circumstància que condiciona els
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Menorca i tres a Formentera. Tot plegat fa que T activitat
laboral enregistri canvis sociològicament dramàtics, perquè la
major part de la població sofreix els efectes de l’anomenada
estacionalitat. A l’atur estructural s’afegeix un atur d’hivernada
cada vegada més incert.

comportaments humans d’aquesta societat, ja que mentre una
part important de la població viu pendent del seu temps lliure,
la major part viu pendent de les vacances dels altres. Algú ha
dit, gràficament, que és una societat de cambrers i de clients.
És un fet que, si més no, aparenta una esquizofrènia social, la
definició més clara de la qual es aquella afirmació feta pels
amics de fora quan ens diuen allò de “qué bien se vive en L’OCI, UNA ECONOMIA EN CRISI

Tomant al terreny econòmic,
una cosa és, això no obstant,
ben clara: aquesta
impressionant oferta que
acabam d’esmentar no és cap
garantia de qualitat, sinó al
contrari. És més, la qualitat
és la gran batalla política
d’aquests darrers anys. La
indústria de l’oci és en crisi,
com tot el sector turístic, a

causa de l’excés de l’oferta i
també de la baixa qualitat del
producte. De fet només tres-
cents restaurants i devers
dues-centes cafeteries són de

categoria de luxe o primera.
Una recent normativa de la
Conselleria de Turisme vol
ordenar aquest subsector,
però la seva enorme
complexitat fa que T empresa
sigui molt difícil.
La indústria de l’oci depèn
sobretot de la capacitat de
despesa dels turistes, però
també i en major quantia del

que habitualment es pensa, de les despeses que fan els
residents. De fet molts de restaurants i de cafeteries tenen una

clientela exclusivament o majoritària local. Els habitants
d’aquestes illes dedicam anualment més de vint mil milions de
pessetes a despeses en establiments de restauració, el que
significa el principal capítol entre els doblers que destinam a
diversions, seguit del joc, apartat en el qual la despesa va ser
de deset mil milions Tany passat, quinze mil milions en
loteries i dos mil milions més en sales de joc.

Temple barroc a una antiga possessió.

Mallorca” i obliden que aquí, dissortadament, també es fa
feina.

Un breu repàs estadístic ens permetrà formar una imatge prou
encertada de tot el que deim: L’oferta hotelera de les Balears
és de mil sis-cents hotels i un miler més d’apartaments amb un
total de quatre-centes mil places, el que significa una quarta
part aproximada de tot l’Estat. I d’altra banda cal
comptabilitzar dos mil cinc-cents bars o cafeteries i tres mil
sis-cents restaurants amb una suma de tres-centes cinquanta
mil places. Cent cinquanta mil treballadors s’ocupen al sector
de serveis, la qual cosa és més del seixanta per cent de la
població activa.
El sòtil de població a les Balears és d’un milió dues-centes mil
persones durant el més d’agost i el nombre mínim d’habitants,
a l’hivern, entorn dels vuit-cents mil. És evident que la
proporció entre llocs d’esplai i nombre d’habitants és una de
les més denses del món, però sobretot significa uns altibaixos
demogràfics impressionants que s’accentuen en el cas
d’Eivissa i a les zones estrictament turístiques. Però és que a
l’activitat d’hotels i de restaurants, cal sumar també les places
dels ports esportius, dels camps de golf, de les instal·lacions
esportives, dels cinemes i de les sales de festa. En aquest darrer
cas, per exemple, de béll nou se superen tots els rècords ja que
les Balears compten amb dues-centes setanta sales de festa, de
les quals cent seixanta són a Mallorca, noranta a Eivissa, vint a

ANAR AL BAR I VEURE LA TELEVISIÓ

Segons un recent estudi fet pel Servei de Promoció de la Salut
del Consell Insular de Mallorca, un quaranta-quatre per cent de
la població major de setze anys va cada dia a un bar i un vint-i-
dos té aquesta activitat com a la seva principal afició. Són
dades extretes d’un recent estudi fet a Felanitx, que poden ser
ben il·lustratives de la realitat a la major part de les Illes.
Segons aquesta mateixa enquesta, quasi un vuitanta per cent de
la població veu cada dia la televisió i un setanta per cent
realitza qualque tipus d’activitat social com és parlar amb els
amics o veïns, qüestió aquesta que incideix sobretot en el grup
juvenil, ja que, segons un altre estudi sobre el comportament
dels joves a Mallorca, passen la major part del temps lliure
amb altres companys. Mentre un cinquanta-quatre per cent
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confessa que dedica l’oci als amics i un desset per cent al
promès, només un dotze per cent diu que a la família o que, en
un cinc per cent, s’ho passa tot sol.
Quant a l’esport, el setanta per cent de la mostra obtinguda a
Felanitx diu que no practica cap esport, dada que coincideix
totalment amb un estudi d’àmbit estatal que diu que només el
vint-i-tres per cent de la població fa regularment qualque pràctica
esportiva. En qualsevol cas els esports més practicats són
l’atletisme o la gimnàstica, el futbol i el futbol-sala i, finalment
el tennis i l’esquash.

lliure sempre havia tengut per a nosaltres.

OCI D’EXECUTIUS I DE TERCERA EDAT

Però la societat d’oci no constitueix, malgrat tots els aspectes
negatius que hem pogut exposar, cap visió negra del futur de la
nostra comunitat, ans al contrari: si és necessari conèixer bé els
efectes que la societat de serveis ha provocat a les Balears és
perquè l’horitzó del desenvolupament econòmic passa per
potenciar les activitats recreatives, fins a eonvertir les Illes en
un gran espai dedicat al lleure. Es evident que continuarà
l’esquizofrènia d’haver de separar l’activitat laboral de la
pràctica de l’oci, però cada vegada es disposarà de més temps
lliure. Fins i tot els grans projectes d’innovació tecnològica que
ens ha anunciat el Govern balear passen, precisament, per fer
que les Illes siguin atractives a tècnics i a professionals de
noves tecnologies, la qual cosa requereix la creació no només
d’una oferta recreativa complementària - bons restaurants, bons
hotels i bones infrastructures de transport i de comunicació -

sinó d’una bona oferta cultural i, de manera molt especial, de
la conservació d’un paisatge i d’un medi ambient que cada
vegada constitueixen un atractiu més important per al lleure
dels europeus.

OCI: NEGOCI O SOCIOLOGIA

La societat de l’oci, la cultura de l’oci, què és en definitiva:
realitat sociològica o negoci? El laboratori imaginat per Jean
Bisson continua en marxa, en contínua evolució, a l’espera de
poder obtenir les primeres conclusions provisionals, algunes de
les quals, això no obstant, ja ens han arribat com és el cas de la
recerca feta per un equip de psiquiatres i psicòlegs, que

encapçala Amador Calafat i que va merèixer el premi Reina
Sofia de la Creu Roja. Es tracta d’un estudi sobre el “malestar
juvenil, l’estil de vida i el consum de droga”. Del mateix títol del
treball, fet al llarg d’onze anys, es desprèn que un determinat
estil de vida pot facilitar l’accés
al consum de drogues, tant
legals, com l’alcohol, com
il·legals. Els estudis més recents
referits a Mallorca ens

descobreixen que si bé el
consum d’alcohol entre la

població juvenil (13-19 anys)
disminueix, en canvi es produeix
una radicalització dels hàbits, en

el sentit que cada vegada hi ha
més casos d’embriagueses i, per
contra, més joves que no tasten
per res l’alcohol. I el mateix es
podria dir de les drogues
il·legals: disminueix el nombre
d’al·lots que tenen qualque
experiència amb drogues, però
augmenta la gravetat entre els
afectats.

Aquest simple fet ens pot dur a
una reflexió. Els hàbits de
consum d’esperit, sobretot vi i
d’alguns licors, per part de la
població balear seguien fins fa pocs anys uns comportaments
molt semblants a la resta de països de l’Europa mediterrània, és a
dir, que sortir a fer unes copes era, sobretot, un sistema de relació
social, mentre que la tendència que comença a imposar-se és el
consum de cap de setmana que només cerca els efectes tòxics de
l’alcohol, és a dir, que es perd el sentit social abans esmentat i se
substitueix per un individualisme de caire destructiu o alineador.
Tot un símbol que, si més no, ens confirma que mallorquins,
menorquins i eivissencs, viuen un procés de canvi social que duu
cap a l’adopció d’estils de vida absolutaments diferents als
predominants fins ara. Corren el perill, en definitiva, de
convertir la societat de l’oci en un objectiu per ella mateixa,
en lloc de ser l’instrument d’alliberament social que el temps

La nit a Palma s'ha traslladat a la Llotja.

I d’altra banda - ja per acabar - cal que no ens oblidem d’un fet
que afecta molt directament la societat que anomenam de l’oci.
Ja ara, una de cada set persones de les Balears majors de devuit
anys és jubilada, un percentatge que cada vegada anirà en
augment, no només perquè ha baixat l’índex de natalitat i
s’incrementa l’esperança de vida, sinó perquè les nostres illes
són molt atractives per a la tercera edat europea. Dels quasi
tretze mil ciutadans europeus censats a les Illes un vint-i-cinc
per cent supera els seixanta anys i, segons les més recents
estadístiques, per cada anualitat que passa un miler més de
pensionistes continentals decideixen residir la major part del
seu temps a les Balears, un temps que, com és més que
evident, consagren de forma absoluta al seu oci particular.
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Taula rodona amb Andreu Ferret, llicenciat en Dret; analista polític; articulista del Diario de Mallorca. Rafael
Estaràs, membre del grup musical dels Valldemossa des de 1959, va estudiar Duanes. Aina Bosch, treballa en

un despatx d'advocats, ha treballat a diversos locals nocturns com a relacions públiques i Juan Birlanga, ha
realitzat estudis de Marina Mercant i es dedica al món de la navegació i de la vela.

Sortir de nit
la bona reputació1

per Joana M" Roque

La veritat és que no sabia si podria arribar a fer aquesta taula
rodona. Vaig trobar molta gent empegueida de dir
públicament que algunes vegades van a prendre una copa als
bars de molta o poca moda de Ciutat.
I, quina és la gent representativa del vespre lúdic de Palma?
No solen ser els que treballen poc o malament. I tampoc no
són els que ofeguen la seva vida en alcohol. Són unes altres
persones, més divertides i que segurament hi veuen més clar
que altres permanentment enlluernats pel sol del migdia,
encara que hi hagi niguls al cel.
Els noctàmbuls parlen dels importants i dels poderosos que
fan negocis a l’hora de dinar com si fossin gent d’altra
dimensió. Saben riure i escoltar segons qui per a segons
quines coses. En general no són dolents i els pocs que ho
són, es veuen venir... De nit tot és molt més evident i els
noctàmbuls dolents tenen cara d’home, de llop o de vampir.
Tots els altres són bones persones, xerraires i divertits, sense

que això vulgui dir res més. De nit se sol parlar, cantar,
ballar, plorar i riure més que de dia. I a l’endemà cadascú a
la seva feina. Les màscares que més enganen són les que es
duen a la llum del sol.

avui en dia. El mallorquí, en general no és sortidor. Hi ha un
mínim percentatge de mallorquins que surten habitualment. I
quan pari de mínim vull dir devers un 0,2 per cent. Més aviat
diria que hi ha una nit internacional. Hi ha hagut èpoques
com En Rafael i jo recordam, millors i pitjors, però crec que
la població en general, com abans vivia d’esquena a la mar i
encara hi viu, ara és d’esquena al vespre.

Estarás - Per ventura hi ha l’excepció del cap de setmana.

Bosch - Jo crec que sí, que hi ha una vida i uns llocs als
quals et pots trobar amb els amics, però fa uns anys, a

l’època de Gomila era una altra cosa.

NITS I TERTÚLIES

ONA - / creis que a la nit s'estableixen relacions de poder o
de negoci?

Ferret - La gent que surt de nit normalment ho fa per

prendre una copa i parlar una estona, però els poderosos no
solen sortir. A aquestes hores o són a dormir o són fora de
Mallorca, i així els va. Cap poderós ni cap polític important
no surt de nit, amb freqüència vull dir.

ONA - Hi ha una nit mallorquina ?

Estarás - Bé. Per a mi ha estat una sorpresa venir avui aquí i
veure aquest carrer. Surt poc, però supòs que deu existir. La
darrera experiència que he tengut de nit, ha estat a Vitoria on
la gent et convida i aviat et diuen que són molt amics teus. I
això crec que aquí no existeix. El que em va passar aquell
dia allà no m’ha passat aquí.

Birlanga - Potser estigui mal vist que un polític surti de nit...

Estarás -1 una cosa que passa bastant a gent com jo és que
quan et decideixes a anar a un lloc ja ha passat de moda. Ara
record una carpeta d’autors incompresos que tenc, a la qual
hi ha una cançó d’un bon músic incomprès que deia “i allà
en la plaza Gomila, /entre uno y otro bar/ gente de Palma
desfila, que a Titos se va a bailar”, però ara ja no crec que
això existeixi. En el nostre nou disc que es diu Palma hi ha
una cançó amb lletra de Maria de la Pau Janer que es diu

Ferret - Aquí el que no hi ha és aquesta animació
“parroquial” de sortir fins a les onze o les dotze que es
tradueix en aquestes escenes d’afecte de “nos queremos” i
tot això, que em sembla molt bé, ja que tot afecte no sobra
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Ferret - Ja hi anava.Divendres i parla de la nit. Crec que hi ha una gent que surt
els divendres.

ONA - És possible una nit llarga només amb tònica, sense
altres estímuls?Ferret - Els que surten els divendres i els dissabtes no són

noctàmbuls i a més a més, si ho penses analíticament, també
són un percentatge molt reduït de la població de Palma. Birlanga - En tot cas amb una mica de ginebra. La tònica

sola és una medicina, basta veure les etiquetes a les quals es
diu que hi ha una cosa amb un nom com quinina.Estarás - Record que quan era jove el Born tenia un ambient

diferent de nit. La gent quan sortia del cinema anava a fer
una volta i a prendre alguna cosa als bars dels voltants, però
mai no hem arribat a una vida de nit semblant a la que hi ha
a la Península.

Ferret - A més a més, el vi el va inventar Déu, ho diu la
Bíblia, “per alegrar el cor”, però després alguns es varen

passar i varen acabar gats.
El vi és bo per a la
circulació i els que beuen
unes quantes copes cada dia
mai no es constipen. Aquí
hi ha un gran component
d'hipocresia social.

ALTRES NITS

ONA - A aquests moments,
hi ha moltes diferències
entre el que és la nit
mallorquina i la d’altres
llocs d’Espanya? Estarás - Jo puc dir que bec

poc, però un poc de vi, una
canya... i no fonament la nit
en la beguda. Ara que tenc
una gran dosi de sensualitat,
per a dir-ho d’alguna
manera, que també em
manté despert i crec que la
nit és molt més sensual que
el dia. I si em mantenc a la
meva feina, en part, també
és per això. Hi veig molta
més sensualitat a la meva

feina que a una altra que

pugui ser, per exemple,
acabar de picar una pedra.

Birlanga - Aquí són grups
més tancats i, a més a més,
la sortida comença més
tard que a la Península i
també acaba més tard.

Bosch -1 la vida laboral o

a alguns desptatxos
professionals també sol
començar més tard. Hi ha
més relaxament. A vegades
sembla com si sortir de nit

suposàs no poder-se
aixecar el matí d’hora. I no

ho entenc. Jo surt, però
també som sempre puntual
a la meva feina.

Bosch - És que no cal
prendre moltes copes. S’ha
de saber beure.

Birlanga - Però això no ho
sap fer tothom. Moltes
persones, si han sortit de
nit, el matí següent no es
poden aixecar.

Ferret -1 si al llarg dels
anys no saps beure o estàs
avorrit o mort.

Aina Bosch: "La gent de nit veu més coses que de dia".

Birlanga - El que és clar és que tant el tabac com l’alcohol
eren els aspectes lúdics de les generacions que ara tenen més
de trenta o trenta-cinc anys i ara hi ha una lluita contra el
tabac, que aviat potser també s’estengui a l’alcohol, però
també és cert que ara es comença a beure molt abans que fa
uns anys.

Estarás - Record que ja fa anys vàrem anar a tocar a un dels
cabarets més importants de Londres el vespre de cap d’any i
que la gent aguantava fins les quatre o les cinc del matí i al
dia següent, com que allà el primer dia de l’any no és festa,
arribaven ben puntuals a la seva feina.
De totes maneres, ara per ara, jo crec que en els pobles hi ha
més moviment del que hi havia quan jo era jove però amb el
que heu dit dels divendres m’heu despistat una mica. Maria
de la Pau Janer diu al seu poema “Divendres / la lluna et
perseguirà / per les teulades, fins l’amor / L’alcohol és el teu
secret”. Potser la nit mallorquina d’ara vagi més relacionada
amb l’alcohol.

SENSUALITAT I SEXUALITAT

ONA - Tomem al que deia el senyor Estarás. Si no ho he
entès malament, parlava de la “sensualitat” de la nit, més
que de la “sexualitat”...
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sobre si la nit és sexual o sensual i diu que sois ha
vingut a oferir una copa. No vol parlar, però seu
una estona amb nosaltres)

Estarás - Miquel dels Sants Oliver ho diu a un

poema que jo he musicat per al nostre darrer disc.
Va escriure: “Del passeig romàntic és ara el
moment / La misantropía, T enamorament,/ el dol
taciturn, la febre, el desvari / corpresos se senten
del lloc solitari”.

Miquel - Els poetes, en general, són uns plastes.

ONA - Hi ha una ecologia nocturna?

Birlanga - Una què...?

ONA - És una pregunta exclusivament referida al
senyor Rafel Miquel.

Miquel - La nit no és per teoritzar, és per viure-la.
La paraula és selectiva i dosifica la realitat.

Ferret - Altres poetes mallorquins també han fet
poemes importants, com aquell de Rosselló-Pòrcel
que diu: “Tota la meva vida es lliga a tu com a la
nit, les flames a la fosca”.

Birlanga - La nit per a mi continua tenint un gran
encant. Aquest mateix del foc i les flames. I procur
continuar vivint la poesia de tot.

Miquel - I així et va, que sembles d’”Unión
Valenciana”.

Estarás - Ja que ho deis, les falles també es
cremen a la nit. Abans hem parlat d’algunes

cançons. També m’agradaria poder-ne citar una d’en
Domenico Moduño que jo vaig traduir i diu: “Passada
mitjanit / s’acaben els murmuris / s’apaga aquell anunci / del
darrer cafè obert / Carrers i places buides / desertes i
tranquil·les / només una calesa / que a arraconar-se va./ La
riera passant lenta / baix del pont remoreja / en el cel brilla
la lluna / i dorm tota la ciutat / Va tot sol un home en frac”.
És el darrer home vestit de frac, però també relacionat amb
la nit i que quan veu sortir el sol perd tot l’encant, podríem

Juan Birlanga: "La nit continua tenint un gran encant".

Bosch - Sí, jo he entès que ho deia amb “n”.

Ferret - Però una lletra més no fa mal.

Birlanga -1 la sensualitat, pel quejo sé, sempre acaba a la
“sexualitat”.

Bosch - A les sis del matí, quan acaba la nit, tens sobretot
ganes d’anar a dormir i res més. No és necessàriament així... dir.

Ferret - De totes maneres, la nit inspira més que el dia. I és
sensual i sexual, les dues coses.

ONA - Sí, però en resum, quins són els avantatges de la nit
en comparació amb el dia ?

(A aquests moments arriba Rafel Miquel, empresari del bar
“Xampanyet”, advocat, fundador i candidat d’un partit
ecologista al qual ja no milita, decebut de la política i de les
teories i que justament en el dia de la realització de la taula
rodona tenia un sopar a un altre lloc. Li feim la pregunta

Estarás - Arribes de matinada a casa teva i veus els

rossinyols, l’auba.

Ferret - De nit hi ha menys gent i menys Gilets.

ONA - Màquines d’afeitar?
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noctàmbuls?

Estarás - Potser la gent sigui més amable, a aquestes hores,
però ja ho hem dit abans, no es pot parlar de negocis a

aquestes hores.

Ferret - Sí, ja ho hem dit. No es fan negocis bruts de nit i els
que els manegen, es reuneixen de dia. Per exemple, els grans

negocis de droga, es fan de dia mai de nit.

ELS MÉS JOVES

ONA - És justificada la por d’alguns pares pel fet que els
seus fills adolescents surtin de nit, és un perill?

Birlonga - És un perill per als pares i per com s’ho prenen
ells.

Estarás - Una altra cosa que no hi ha dret és això dels ovnis,
que sembla com si sempre haguessin d’arribar de nit. I un
ovni pot arribar a les dotze del migdia, o no? Jo he conegut
algun matrimoni que només ha sortit un dia a l’any i que,
justament aquest dia han vist un ovni.

Bosch - La gent, de nit, també veu més coses que de dia.
Rafael Estaràs: "La nit és niés sensual que el dia".

Ferret - Aquí hi ha una cosa clara i és que el noctàmbul és
un home que estima tant la nit que viu de vespre i de dia
també. O sigui, tenim dues vides: la seva i la nostra.Ferret - Ja m’has entès.

Estarás -1 al final de una nit no sol passar res. És a dir, la
gent cansada del dia és la que en arribar el vespre pot fer
qualque cosa, però la gent que ha passat la nit despert, no fa
res de matinada.

Bosch - De nit saps que et trobaràs amb gent que més o
menys t’agrada i amb la qual hi pots parlar o entendre’t.

COL·LECTIUS DE NOCTÀMBULS

ONA - Aquesta pregunta és sols per a Aina, una dona pot
sortir sola de nit sense greus problemes o comentaris?

Ferret - Segur que no. A la una i mitja tranquil·litat absoluta
per tots els carrers. No hi ha inseguretat ciutadana a aquestes
hores a no ser a zones molt concretes.

Bosch - Jo ho faig, però, no ho sé, depèn de
cadascú.

ONA - També hi ha professionals i polítics que
tenen una mica de por que se sàpiga que surten
molt de nit.

Bosch - Sí. Tenen por als comentaris, que es digui
que se sap que a tal hora no eren a treballar. Són
enveges.

Estarás -1 tot això és curiós, ja que, segurament,
el que passa de nit és menys immoral que el que
passa de dia.

Birlonga - També és diferent treballar de dia o de
nit. Un horari nocturn i amb les seves obligacions
és molt dur.

AndreuFerret: "Cap poderós ni cap polític important surt de nit".
ONA - /, podem dir que hi ha uns comportaments



■

■■■’v^'.
;'‘s''eís|í,

■ A

àíK.'
'V.

1'

•W ' -f*

•- s

í'-V -

T/v'

■.' íisc:
■. -^S: .:,¿>.-síí:

íJS·í’SAïí'n;



ona 18 Amador Calafat 19

Malestar
juvenil i consum
de drogues
Entrevista a Amador Calafat

per Sebastià Verd

Amador Calafat va néixer el 1948 a Santa Maria del Camí. És
psiquiatre. Des de fa dotze anys treballa al Consell Insular de
Mallorca, on és cap del Servei de Promoció de la Salut i des
d’on realitza una intensa tasca deprevenció de les toxicomanies.
Juntament amb un equip integrat per Gema Garcías i Miquel
Amengual, del Servei de la Salut, i Alfons Palmer, professor de
psicologia de la Universitat de les Illes Balears, fa feina des de
1981 en una recerca sobre “malestar juvenil, estil de vida i
consum de drogues ”, que ha merescut el premi Reina Sofia que
atorga anualment la Creu Roja als millors treballs sobre
l’atenció als toxicòmans.
Ha publicat diversos llibres i molts d’articles sobre la
drogaaddicció. És director de la revista d’abast estatal
“Adiciones ”.

drogaaddicció sigui menor. Intentam
interrelacionar tota aquesta
amalgama de coses: família, sortir,
sofriment intern de la persona... amb
el consum de drogues.

EL TEMPS LLIURE A

MALLORCA

- Aquesta recerca està feta a Mallorca. Les conclusions es

corresponen, per tant, a la nostra realitat social. Quines serien
aquestes ?

problema de la droga potser sigui la més coneguda i,
segurament, la més eficaç. Sobre totes aquestes qüestions en
vàrem parlar a un despatx absolutament envaït pels papers.

“Malestar juvenil, estil de vida i consum de drogues” és el títol
d’una recerca feta per l’equip que dirigeix el psiquiatre
Amador Calafat, cap del Servei de Promoció de la Salut del
Consell Insular de Mallorca. Fa onze anys que quatre
professionals varen iniciar aquesta feina que el passat mes de
maig era guardonada amb el premi Reina Sofia que concedeix
la Fundació per a l’atenció de les toxicomanies de la Creu
Roja. No cal dir que Amador se sent molt satisfet pel premi,
que va recollir personalment de las mans de la Reina a La
Zarzuela. Significa un reconeixement públic a la seva tasca, a
la voluntat de fer recerca, entre mèdica i sociològica, per poder
conèixer l’abast i l’origen d’una plaga que afecta milers de
persones a les nostres illes.
És evident que la droga apareix relacionada amb l’oci, la qual
cosa, és clar, és quelcom que sempre serà present a una
societat que s’autodefineix com a paradís del lleure. O, si més
no, l’estil de vida que caracteritza la societat del turisme és,
potser, un risc. Això és el que analitza Amador Calafat i el seu
equip. Des del Servei de Promoció de la Salut es té cura de
saber com s’ho fan els mallorquins en matèria de salut.
Recentment varen fer un estudi sobre la qualitat de vida al Pla
de Mallorca i han fet campanyes de prevenció sanitària per tots
els col·legis de l’illa, però la tasca realitzada entorn del

- Sí, és clar que sí. Intentam introduir aquest element que ens
diferencia. Tant a les nostres illes, com en general a la resta
d’Espanya i dels països mediterranis, hi ha una concepció del
temps lliure molt més hedonista i molt més rica que a altres
bandes, com és ara als països anglosaxons, on són més
conscients dels components negatius. Jo record una vegada que
vaig passar un cap d’any als Estats Units, a San Francisco, vaig
assistir a un desplegament policial i de protecció civil immens,
que per a mi semblava inconcebible. Pareixia que tothom
estava més preocupat pels incidents que podria causar la feta
que per ella mateixa, és a dir, per poder-s’ho passar bé, que és
el que, en definitiva, seria Púnica cosa que a nosaltres ens lleva
la son: el desig de passar-s’ho bé. I això és bò, sens dubte. No
hem de renunciar a la festa, però no estaria gens malament que
també ens preocupàssim una mica més per les altres coses.

- En realitat he d’advertir-lo que el fet de ser un estudi
relacionat amb Mallorca noi vol dir que la nostra realitat sigui
diferent de la d’altres llocs. Podem baratar els percentatges,
però la situació no varia gaire respecte d’altres ciutats o
regions d’Espanya. De totes maneres a Mallorca, segurament,
el fet del temps lliure té unes connotacions diferents. Aquí
vivim a una societat on el temps lliure és un negoci ben vist i
on molts de pares han passat la seva joventut a discoteques... i
coses d’aquestes, és a dir, que potser hi hagi una visió molt poc
negativa del temps lliure, el que facilita l’absència de control o
un menor control sobre els al·lots. Eh!... alerta, que no dic que
el temps lliure només tengui connotacions negatives, que les
té, sinó que també posseeix valors ben positius, que poden ser
molt creatius per a la persona i que, per tant, cal que el
cultivem.

- Fa poc temps el vàrem poder veure al costat de la Reina
Sofia recollint un premi. Un premi per la recerca que vostè i
tot un equip duen entre mans des de fa ja més de deu anys. De
què va aquest estudi?

- Tractam de relacionar els diferents tipus de personalitat amb
el seu entorn i amb la predisposició cap a la droga. Hem
estudiat els diferents comportaments dels joves segons uns
determinats patrons de personalitat, perquè hem vist que
aquesta condiciona l’estil de vida i, al mateix temps, aquest fa
que es puguin consumir més o manco drogues. Les persones
depressives, per exemple, surten manco i no es relacionen amb
la gent, no solen anar a discoteques, mentre que la personalitat
que anomenam desviacionista depèn molt del grup, dels amics.
Llavors ja veim aquí que el grup afavoreix el consum de droga,
encara que també dependrà molt del control familiar que s’hagi
fet sobre l’individu. Un major control familiar sobre la
persona, i no em refereix exclusivament a un control sobre
horaris d’entrada o sortida de casa, fa que el risc de la

PROBLEMES D’ADAPTACIÓ

- En qualsevol cas aquest fet diferencial de Mallorca, que
també deu ser extensiu a les altres Illes, sí que s ’ha tengut en
compte a la recerca, supòs.

- El títol de la recerca parla de “malestar juvenil”. Podem
parlar d'una evidència, és a dir, que els nostres joves senten un
malestar social?
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- Malestar juvenil, bé, això és un estat d’ànim. Fa referència
que els joves en contra de la idea que la gent gran té d’ells,
realitzen un fort treball psicològic, d’adaptació a la realitat de
la vida, que els afecta de manera particularment intensa. Els
joves, malgrat tot, no són persones despreocupades. Els joves,
sobretot en aquestes edats que van dels catorze als devuit anys,
tenen una missió vital, que és passar de la infància a
l’adolescència i posteriorment al món adult. La infància és un
període de la vida relativament tranquil, on totes les coses són
molt clares perquè els pares són els que donen el marc de
referència i per resoldre qualsevol problema n’hi ha prou a
mirar aquesta referència, mentre que l’adolescència significa
entrar en una mar de dubtes, on el primer que es posa en
discussió és el mateix marc de referència patern i això crea

inseguretat. I el jove s’ha d’enfrontar a tots aquests problemes
fins arribar a una posició d’adult que serà la que li donarà
autonomia. Aquesta etapa de vida adolescent significa un cert
malestar, un conflicte intern, que de vegades pot derivar en
problemes psiquiàtrics o també es pot expressar a través d’una
conducta delictiva, amb consum de drogues, amb tendències
suïcides o, també, amb la pràctica d’esports d’alt risc... Bé, no
vull dir que quan es fan esports de risc sigui sempre per donar
una resposta a aquest malestar, però sí que es dóna el fet de
cercar un risc com a sistema per no enfrontar-se a conflictes
interns de la pròpia personalitat.

Quina és la situació social del consum de drogues a la nostra
societat?

- Clarament: la nostra societat relaciona el temps lliure amb el
consum de drogues. Sempre ha estat així i sempre ho serà...
segurament. La droga és present a les relacions humanes i
socials. Potser aquí aquest fet s’accentuï més encara, perquè
per a la cultura catòlica, la nostra cultura de l’oci, passar-ho bé
no té cap connotació negativa a diferència de a la cultura
protestant que és molt més individualista. Per a nosaltres la
droga té un component de relació social i, per tant, un consum
públic o de grup, mentre que a altres llocs, com als Estats
Units, el consum és més individual i per tant molt més difícil
de destriar. Sincerament crec que el consum individual és més
perillós que el col·lectiu perquè té més difícil control social. I
dit això, quina seria la nostra situació? Bé, jo diria que el
problema se centra en una creixent bipolarització. Mentre un
grup de joves fa una certa militància contra el consum de
drogues, tant siguin les legals com les il·legals, un altre conjunt
de joves, possiblement més minoritari, en fa un consum intens,
molt abusiu. Hi ha un altre segment que abans era majoritari i
que ara disminueix, que eren els joves que feien del consum un
fet d’oci, per passar-s’ho bé sense qüestionar-se gaire coses.

LES DROGUES LEGALS, LES PRIMERES

- Aquests problemes, aquesta conflictivitat, vostè creu que
s’accentuen a la nostra societat a causa de l’estil de vida?

Parlam de drogues, però de quin tipus?

- Els nostres estudis fan referència especialment a l’alcohol, al
tabac, a la marihuana i, una mica de passada, a l’heroïna i a la
cocaïna. S’ha de dir que entre els grups de joves menors de
devuit anys el consum d’heroïna o de cocaïna encara no s’ha
estès o, vaja, és minoritari. Aquestes són drogues que, en
qualsevol cas, es comencen a consumir a una edat una mica
més adulta, si bé els futurs heroinòmans o cocaïnòmans
comencen de fet a entrenar-se, per dir-ho de qualque manera,
abans del devuit anys amb les altres drogues que tenen més al
seu abast. En qualsevol cas nosaltres només podem definir
tendències, conèixer cap on van els joves i la tendència actual
és cap a un menor consum de tot en línies generals, però que,
per contra, hi ha un grup de joves que manté una tendència a
incrementar el consum de drogues. El consum d’alcohol, per
exemple, sempre ha estat preocupant, però ara ho és més que
mai. Aquests joves que dic que beuen no per passar-s’ho bé,
com es podia fer abans, sinó per engatar-se, senzillament amb
aquesta intenció, i això té evidentment unes connotacions molt
perilloses.

- No crec que visquem una situació extrema i, d'altra banda, el
mateix estil de vida crec que fa que bona part de la societat no
sigui conscient de les dificultats, ja que ens ofereix tants
d’estímuls i tantes coses a poder fer que, segurament, molta
gent passa per damunt les coses sense experimentar-les
realment. És probable que per això els joves d’ara tenguin unes
personalitats menys assentades, manco madures, la qual cosa
no vol dir que necessàriament hagin de tenir problemes en el
futur. Ara bé, si les coses vénen mal donades és probable que

puguin sofrir més depressions, de fet la nostra societat registra
un augment de la despressivitat.

JOVES SENSE PENA NI GLÒRIA

- Quan diu que les coses puguin venir mal donades es refereix
per exemple a trobar un lloc de treball, si és que no el poden
trobar?

- Feina, sí, evidentment és un problema que pot crear
situacions molt conflictives, però aquest tipus de problemes
també poden venir per una relació personal que signifiqui una
certa dedicació, hi ha molta gent incapaç d’establir aquesta
relació. El que dic és que ara una persona pot passar per la vida
sense pena ni glòria, mentre que abans era més difícil, les
personalitats eren més definides. No vull fer cap cant nostàlgic
al passat, perquè llavors hi havia molts d’altres problemes,
però sí que molts de joves passen ara per l’adolescència sense
adonar-se’n massa.

- A determinats països, com als Estats Units, hi ha un gran
control sobre la venda d’esperit als menors. No seria
aconsellable que aquí es fes el mateix?

- De fet la venda és regulada a tota Espanya. Una altra cosa és
que es compleixin o no les ordenances. De totes maneres
tampoc no seria convenient caure a l’extrem, perquè les
situacions extremes tampoc no són aconsellables. En el nostre
país, i a través de les mesures de prevenció acordades, molts de
pobles han constituït comissions de seguiment del consum
juvenil d’alcohol, a les quals hi participen els ajuntaments, la
policia, associacions de pares...i també els propietaris de bars i

- La segona part del títol de la recerca és “consum de
drogues ” en relació a aquest malestar juvenil del qual parlam.
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-1fora de Palma?

- Bàsicament no hi ha diferències amb Ciutat.

Segueixen les mateixes tendències. Hi ha una
oferta generalitzada a tota la perifèria i, també,
a l’interior. Per citar alguns casos que
sobresurten: Portocristo, per exemple... i Sineu,
Montuïri, Campos... El fenomen del Pla de
Mallorca és curiós. Hi ha molts de joves que ja
no vénen a Palma, perquè prop de ca seva els
han creat els mateixos ambients, amb la
mateixa música. I tot això, com sempre, té els
seus avantatges i els seus inconvenients. Ara
bé, tots els estudis que feim són per conèixer
millor la problemàtica i facilitar així l’actuació
dels pares o dels educadors. I en aquest sentit
és bo poder controlar o, si més no, saber els
moviments dels joves, ja que tots sabem que
com més tard es comenci el consum de drogues
menys possibilitats hi ha de caure en l’abús,
perquè a mesura que passen els anys la
personalitat dels joves es forma.

CONTROL MILLOR QUE PROHIBICIÓ

- Vostè no seria partidari de prohibir els llocs
on els joves poden consumir alcohol i,
previsiblement, altres drogues?.

- Jo estic contra el prohibicionisme absolut. No
soluciona el problema. En canvi estic a favor
d’un major control, tota activitat humana
necessita una mica de restriccions, sobretot si,
com li passa ara a la joventut, té unes
possibilitats econòmiques tremendes. D’altra
banda, i ja entram a un altre terreny,
evidenciam que es crea una autèntica cultura de
la joventut, al marge de la cultura de la gent
major, al marge de la cultura dels seus pares i
això s’ha de valorar adequadament. De la
mateixa manera que també es crea una cultura
de la tercera edat, de forma que a mesura que

avança el temps ens enfrontam a una creixent insolidaritat
entre generacions.

llocs públics on es consumeix esperit. Però s’ha de tenir en
compte que mentre no existeixi una gran conscienciació
popular sobre el tema, als ajuntaments els serà molt difícil
poder actuar. La resposta dels bars sol ser sempre la mateixa:
“si no els servim nosaltres ho faran els del poble veïnat”. I si
els únics clients fossin els fills del poble, bé, potser es posarien
una mica més forts, però com que també són els turistes... fan
màniga ampla. El que passa és que la gent no reacciona fins
que viu el problema en carn pròpia.

- Parla d’un trencament generacional?

- Sí, sí, jo crec que hi ha una campanya molt forta dels mitjans
d’informació, juntament amb interessos econòmics i, fins i tot,
polítics -la tercera edat és un focus d’atenció constant per als
polítics amb finalitats electorals- i tot això són fenòmens nous.
Tot fomenta el manteniment de compartiments estancs de molt
difícil comunicació i aquesta manca de comunicació no és gens
bona. Ja des de la primera infància els nins es veuen
sistemàticament bombardejats per missatges consumistes
específics per a ells. I això ens duu que un al·lot de catorze
anys ja senti necessitat, potser fins i tot inconscientment, de
situar-se dins de la seva pròpia cultura de joventut i de
prescindir totalment dels seus pares a l’hora d’aprofitar el
temps lliure.

- Vostè ha estudiat el comportament dels nostres joves. On
passen el temps lliure?

- El que resulta evident és que passen molt de temps a bars i
discoteques. A Palma van a Gomila o a moltes altres zones que
es posen de moda d’un any a Taltre. Se segueix sempre una
moda. Els joves són molt influenciables.
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- En quin sentit?- Aquesta independència prematura és bona ?

- No es pot anar contra els corrents de la història. Ara bé, jo
crec que s’ha d’anar cap a les coses amb més mesura. Però una
cosa sí és absolutament necessària: recuperar la comunicació
intergeneracional. Els joves necessiten figures de referència i
no és bo que només ho siguin un cantant de moda o qualcú
altre semblant. Crec que han de tenir més punts de referència
que no aquests.

- Home! comparativament amb altres països, per exemple...

- Espanya és un país que de no consumir ha passat a consumir
molt i molt aviat. Això ens ha agafat sense massa prevenció,
però dins de la desgràcia hem tengut una certa sort.
Segurament hi ha un teixit social, un voler relacionar la droga
amb el temps lliure, amb el temps compartit amb els amics,
que tal volta ens ha salvar d’una situació molt més greu. Es
clar, si la nostra circumstància la comparam, tal com ja li he
dit abans, amb un país com els Estats Units, molt més
desestructurat socialment, sense tants de lligams familiars i

molt més

individualista,
observam com

nosaltres estam en molt
millors condicions per
combatre els efectes de
la droga. El fet que
beure o esnifar una

línia de "coca" es faci

quasi sempre entorn
d’un grup d’amics, fa
que el diàleg que
s’estableix amb la

droga quedi mediatitzat
pel grup, per la cultura
de grup, la qual cosa

permet que la situació
sigui més suportable o,
si més no, més
controlable.

- Fins ara ha esmentat sobretot drogues legals, o drogues -com

l’esperit i el tabac- a les quals de vegades es diu blanes, però:
quan realment s’inicien els joves en les drogues dures?

- Els mitjans de
comunicació, la
societat mateixa,
tendeix a relacionar la

droga amb el món de la
delinqüència.

- Això també són estereotips. És evident que hi ha una relació
directa. No es pot negar, però la delinqüència no és tot el
problema de la droga. Al cap i a la fi, les drogues il·legals són
utilitzades per manco gent de la que creim...

- No ens hem d’enganar amb això de drogues blanes i drogues
dures. El consum de drogues és un consum seqüencial. Cada
abús que es fa amb una droga, sigui la que sigui, o cada inici
que es fa en una nova droga prepara el camí per a una altra. No
és que una droga dugui a l’altra en un sentit estricte, sinó que
es van rompent els límits o inhibicions que es puguin tenir i
això dóna lloc a desitjar provar altres substàncies. Evident-
ment, l’experimentació amb drogues més perilloses, d’heroïna
o de cocaïna, comença més tard, entorn dels devuit, denou,
vint i fins i tot en el cas de la “coca” hi ha gent que comença
molt més envant. En aquest sentit la recomanació seria ben
clara: que el control i la prevenció es faci abans, amb el
consum de les drogues legals, per no arribar a les altres.

DOS O TRES MIL DROGAADDICTES GREUS

- Quanta gent, quantes persones hi pot haver que siguin
drogaaddictes a les Illes?

- En xifres exactes no ho sé, però, vaja, hi pot haver dos o tres
mil persones que poden ser qualificades com a drogaaddictes
greus. De no tant greus la xifra s’hauria de multiplicar,
evidentment. El que passa és que aquests dos o tres mil
drogaaddictes preocupen molt més al conjunt de la societat que
tota l’altra gent que també es droga d’una o altra manera. Miri,
n'hi ha que habitualment ni es droguen ni solen beure en excés,
però que tenen per costum prendre quatre copes de més els
caps de setmana i és llavors quan l’alcohol fa que menin el

DROGA, UN FENOMEN DE GRUP

- De droga se n ’ha parlat molt. En parlam molt, però quina és
la situació actual, com la definiria?
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cotxe de manera imprudent i que puguin tenir un accident greu.

Aquesta pràctica és causa de moltes morts al cap de l’any.
Aquest tipus de persona no es comptabilitza com a
drogaaddictes i, en canvi, causen més morts que Theroïna. El
consum habitual d’alcohol o de cocaïna potser no provoqui una

gran alarma social entre determinats estaments de la societat,
però hi ha moltes situacions familiars que es ressenten ferm per
aquests motius, molts d’individus que destrossen la seva vida
d’aquesta manera. Crec que s’ha de fer arribar a la societat que
aquestes qüestions també han de tenir un pes social i que han
de ser considerades.

tractament de psicoteràpia. El mallorquí confia en les coses
màgiques, en els antidepressius i, fins i tot, en les directrius
que li dóna el seu psiquiatre, psicòleg o metge, però confia
molt poc o gens en la seva pròpia capacitat per analitzar la
seva situació i per poder-la afrontar.

- Creu que la nostra societat, en el seu conjunt, està
necessitada d’una psicoteràpia?

- No... no s’ha d’exagerar. Jo crec que a una societat, on hi pot
haver contactes entre la gent i que sigui mínimament solidària,
la psicoteràpia seria per a un grup relativament reduït. Ara bé,
el que sí és probable és que molta gent es podria beneficiar
d’una psicoteràpia si s’aplicàs no només per a una situació
extrema sinó com a mesura preventiva. De fet la psicoteràpia
va dirigida a possibilitar que les capacitats de cadascú puguin
ser exercides. Hi ha gent que demana molt poques coses a
aquesta vida, però n’hi ha d’altres que exigeixen molt més i no
saben com aprofitar els seus propis recursos personals per
aconseguir tot allò que cerquen...

-1 en aquest sentit, es té qualque percentatge de la gent que es
relaciona amb la droga?

- No tenim dades. No ens queda més remei que acudir a la
nostra experiència personal. I dir en aquest sentit que quan se
surt els vespres (bé, ja sabem que la vida de vespre també té els
seus aspectes positius i que, per cert, sembla que ha baixat
molt a Palma i això deu tenir implicacions econòmiques)... bé,
saber que quan un surt els vespres i és molt jove, potser una
mica d’alcohol li basta per funcionar tota la nit i que no en
necessita més. Però veim que a partir dels denou o vint anys la
cocaïna fa la seva aparició, enmig de les diversions que
podríem considerar normals, i per què passa això? Segurament
hi ha conflictes de personalitat però també s’ha de tenir en

compte una evidència tan elemental com aquesta: amb els
horaris nocturns que mantenim aquí es fa molt difícil aguantar
tota la nit sense cap ajuda. Miri, i com a resum de tot el que
dic, jo pens que la societat tendeix sempre a identificar la
droga amb els seus aspectes finals, amb els drogaaddictes que
es troben en fases terminals a causa de la SIDA o del que sigui,
però el problema va més enllà, és al costat de nosaltres
mateixos de les persones que en podríem dir "normals". Hi ha
persones que són ben capaces de mantenir un diàleg amb la
droga i no enganxar-se, però cada vegada augmenta el grau de
fragilitat i cada vegada s’enganxa més gent a la droga.

LA SOCIETAT DE L’OCI ENS CONDICIONA

- El fet de viure a una societat dedicada a l’oci condiciona els
nostres comportaments en relació al temps lliure...

- ...i amb relació a la vida quotidiana, també.

- S’ha fet qualque estudi, es tenen dades de com i de quina
manera es produeix aquest fet?

- No, jo no tenc cap estudi de com influeix viure socialment
immers dins d’una societat que es dedica econòmicament a
Toci dels altres, però la influència és evident. Jo pens, per

exemple, que societats com l’eivissenca, precisament per les
seves dimensions, no poden sentir-se neutrals davant un fet
com aquest. És evident que el ritme d’activitat personal, al
marge o no del temps lliure personal, distingueix molt bé la
temporada d’estiu dels mesos d’hivern. El canvi de vida és
molt gros. A Mallorca encara es pot mantenir una mica de
distància si un ho vol, però cada vegada menys.

AUGMENTEN LES DEPRESSIONS

- S’ha notat molt l’augment de les depressions a Mallorca, si
és que aquest fet s’ha produït?

- Vostè dirigeix la revista “Adiciones”. Moltes vegades hem
sentit parlar de ludopaties i també podríem tornar a parlar de
drogues... Hi ha moltes addiccions entre nosaltres?

- Sí, sí, jo crec que la societat mallorquina viu un benestar
econòmic, al marge ara de la crisi, que amaga moltes altres
dificultats. És clar que els doblers ajuden a dur amb certa
elegància els conflictes interns i que aquest ambient, aquesta
societat de serveis dedicada al temps lliure, també ajuda a
donar una imatge frívola, de manera que quan algú té
conflictes no li basten els pocs instruments interns dels quals
disposa per poder-los analitzar i superar. A través de la
propaganda, de viure prop d’un món preparat per facilitar les
vacances dels turistes, constantment ens venen la idea que ho
hem de passar molt bé, d’allò millor, i no estam preparats per a
les adversitats. Quan vénen maldonades el mallorquí no és una
persona que s’analitzi i que pugui creure en ell mateix i la
prova la tenim a la meva experiència clínica, perquè sé que és
molt difícil posar un mallorquí, un menorquí o un eivissenc, en

- Jo no crec que siguem una societat especialment addicta.
Crec que s’han donat problemes de joc, de fet som una de les
comunitats autònomes on més es juga, però que no és una
situació de gran relevància social. Jo crec que el nostre
problema no és l'addicció sinó que es defineix pel mateix fet de
ser unes illes, perquè ens miram a nosaltres mateixos i perquè
no som cap poble molt gran i això fa que tampoc no ho siguin
ni els nostres ideals ni les nostres il·lusions. A més tenim un

concepte de la solidaritat molt precari. El nostre concepte de la
solidaritat no va molt més enllà de la gent que ens envolta de
manera més immediata.
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La rebel·lió
del rebosillo
Entrevista a Ossifar

per Paula Fluxci, Maria Muntaner i Gina Garcías

Són els sarcàstics autors de cançons desesperades, com “Telefóname”, d’himnes ecologistes com “Salvem ses
someres”, vindicadors de la virilitat del terròs en “Por mis senyales”, traductors a l’americana de les epopeies

casolanes del Xèrif Ripoll i de Tòfol Colom, sensuals amb “Una cabra en el meu llit”, sentimentals en confessar
que la vida “me hase miedo”. Canten passodobles d’amor, tangos “desgarraos”, salses i boleros. Cap altre no ho
fa com ells. La seva especialitat no és ni la síntesi ni el mestissatge. Ossifar és simplement un altaveu de la rialla

que fa aquesta terra, on els homes han renegat d’allò que són i del que els deixaren i s’han endiumenjat una
disfressa per córrer a aglapir turistes. Practiquen tots els estils musicals tal com aquí hem passat per tot per agra-

dar. Presumeixen d’ignorants amb la mateixa desvergonya que els nou rics. No parlen cap idioma, perquè
aquesta illa ja no se sap què parla. També se’n riuen de la por, de les angoixes, les fan fugir amb l’humor. Per tot
això i per una estranyíssima complicitat, tothom els entén. Els nins, igualment transgressors, són els més sensi-
bles a la seva lucidesa. Aquesta entrevista s’ha pogut fer amb la col·laboració de Maria Muntaner i Paula Fluxà,

que ara faran tretze anys.

Lluís fa tard, perquè En Lluís sempre arriba tard, llavors som

sis, i quan ell arriba, set, però si no ha arribat som sis.

- Com va néixer el grup ?

- El grup és una institució familiar que va començar molt
abans que el Rei En Jaume I arribàs a aquesta illa. El meu

llinatge és Mesquida, que com sabeu ve del moro. Ja en
aquell temps, existia un grup que es deia Ossifar-Di, pero lo
expulsaron, així i tot es va anar arrelant... arrelant... eh!, fins
que ha arribat als nostres temps i encara perdura... Noltros
som fills dels fills dels cosins

d’aquell grup inicial.

LLICENCIATS

- Algú de vosaltres és llicenciat, no és veritat?

- Això diuen, llicenciats; n’hi ha un parell que han fet la
mili, n’hi ha un parell que no
l’han feta però, de totes
maneres, n’hi ha uns queja
estan llicenciats, de la mili, sí...
També és veritat que som gent
molt culta. L’únic universitari

del grup és En Lluís... Té una
cultura...! Té 37 anys i encara
hi va a la Universitat. Es el més

intel·ligent. Sí, En Lluís és el
clàssic “hijo de papá” que
estudia tant que tendrá 45 anys
i encara estudiará.

GabrielMesquida, Lázaro Méndez, Salvador Font, Carlos
Lambertini, Justo Serrano, Bernat Vanrell i Luis Arbole-
das, són els components del grup "Ossifar", nascut de
forma quasi improvisada l'any 90. El primer disc del grup
surt amb el títol genèric de "Cançons d'amor con los
calsones baixos" i conté alguns dels temes més populars
del grup com són "Los quémelos" i "Passodoble d'amor”.
El segon LP duu per títol "En Gori Cuper té morenes", una
col·lecció de temes amb els quals Ossifar es guanyà
l'adoració del públic infantil, encantat amb l'escatalogia.
Enguany Ossifar ha tret el tercer disc: "Indiana Pons en
busca de la Porsella Rustida".

- Sou set, no?

- A vegades sí, i a vegades no,

depèn.

- Com és això ?

- Hi ha malalties, a vegades un
es posa malalt i no pot venir; si
jo arrib tard, per exemple,
llavors només són cinc. I si en
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- Com vàreu formar el grup i quin era el vostre projecte? - A noltros no ens han arribat, eh, a noltros no ens han
arribat les queixes ni les crítiques. A més, el que
s’encandalitza és perquè... deu ser subnormal! En canvi, hi
ha gent que passa gust... És que... clar, fa una gràcia que

qualcú s’escandalitzi, ja em diràs!

- Passar-ho bé. El grup el vàrem formar a sorts, tiràrem
monedes a l’aire perquè hi havia molts de voluntaris. Hi
havia molta gent i vàrem tirar monedes a l’aire per veure
amem qui es quedava i qui no. Parlant seriosament, el grup
es va formar no sé quan perquè ja no me’n record, ho hem
contat tantes vegades... Noltros som un col·lectiu, como el
Guadiana, eh! cómo? Como el Gwoliana, cómo el
Gualiana?, sí el club és com el Guadiana. Hem nascut tres

vegades. Som un col·lectiu de germanor, tenim una cofradia
de sopars, i com que tots som músics, entre moltes d'altres
coses, en els sopars ens divertíem interpretant temes, fins
que després ho vàrem fer un poquet més seriosament, i
vàrem fer el disc i tot això.

- Vosaltres heu triat l’humor com a element de la vostra

música, és l’única cosa que sabeu fer o teniu un objectiu
concret?

- No, no hi ha cap objectiu definit. El que passa és que a tots
ens agrada la música i tots som una banda d’ases, idò... la
música és una manera de conjuntar les coses. I saps què
passa?, que la vida en si ja és molt avorrida i no hi ha res
més guapo que tractar de forma subliminal aquestes
qüestions que pareixen tan transcendents i a més moltes
vegades ens hem posat a fer lletres serioses i no ens surten,
no! i és que són molt avorrides. Avui matí ho xerrava amb
un company meu que deia; -Ostres! Vos haurien de dur a un

tipus de festival d’això benèfic, per recaptar ajudes per a

Etiòpia- i jo li he dit: -idò seria molt fort- i ell m’ha
contestat: -home, que això és una cosa seriosa- i després jo li
he dit: -”Hombre” jo la veig sèria la cosa, però es pot fer un

poc de “cachondeo” perfectament igual, no passa res, la
qüestió és ajudar aquesta gent. El que passa és que hi ha gent
que voldria que a més d’ajudar sortissis allà ple de llàgrimes
i dient pobrets i després te n’anassis a dormir tan tranquil...
No, noltros creim que és més guapo tractar el tema amb
rialles.

- Heu fet tres discs, no és així?

- Sí, sí, sí, n’hem fet tres. Bé noltros només els hem gravat.
Els discos els fa la fàbrica, és com fer una ensaimada però
en negre.

- Per què us deis Ossifar?

- La idea no va ser nostra, sinó d’un amic nostre que ens
venia a veure, i una dia a un sopar d’aquells se’ns va ocórrer
intercanviar-nos els instruments, i si En Lluís, per exemple,
no sap tocar res, perquè ell és el cantant, llavors En Lluís es
va posar a tocar la guitarra. Un altre, en lloc de tocar la
guitarra tocava la bateria, i si jo toc la guitarra, idò tocava el
piano... Ens vàrem intercanviar els instruments, i en poques
paraules, allò sonava a pestes, a merda, perquè ningú no sap
tocar l’instrument dels altres, no? Llavors aquell amic nostre
que ho escoltava va dir: -això sona a merda, això sona a
Osifar- que és una empresa de neteja. L’única diferència és
que aquesta empresa duu una essa i noltros en duim dues. I
així, a noltros ens va fer molta gràcia aquest nom, molta,
molta, i a posta va quedar el nom aquest.

- Parlem de lingüística. Vosaltres no utilitzau ni el català ni
el castellà, sinó aquesta mescla que s ’anomena
“castellorquín”. Per què?

- No, hi ha de tot, eh! Hi ha temes en castellà, hi ha temes en

mallorquí, i hi ha temes en mallorcà. Això és la manera de
xerrar de la gent; un de noltros és madrileny i té un

mallorquí espantós. Ell pareix més valencià. L’altre dia vaig
sentir un senyor que li deia a un d’aquests guàrdies de
rORA, li deia: -Es que ustedes miran de delgado...!- Això és
el que se sent pel carrer! Hi ha molta gent que es pensa que
noltros hem inventat tot això i noltros no hem inventat res.

Recollim coses que escoltam de la gent; vas de poble o vas
de barriada i et trobes gent mallorquina que xerra en castellà
i sents unes animalades... i això ens fa molta gràcia!, no hi
veig res de “feo” en fer això.

- L’empresa no va protestar?

- Tot el contrari, va estar molt contenta, està contentíssima,
ens buida els nostros pous negres gratis.

-1, vosaltres a qui voleu escandalitzar amb la música i les
lletres quefeis?

- Escandalitzar a... a noltros mateixos. I a part d’això, qui es

vulgui escandalitzar, que s’escandalitzi. Escolta, això ja no
és problema nostro!

“I CAC EVERY DAY”

- Però utilitzau aquesta mescla de dues llengües com a

forma de fer humor o com a reivindicació d’una forma de
parlar d’aquí?L’ESCÀNDOL

- Però sabeu que heu motivat una sèrie de queixes, de
crítiques, no és així?

- L’únic que reivindicam en qüestió de llengües és la llengua
amb tàperes, això d’entrada, noltros no reivindicam res més.
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L’únic que feim és divertir-nos, amb unes lletres ben
divertides, amb molts de tipus de música i punt. No volem
cercar cap més transcendència! La llengua només serveix
perquè la gent s’entengui, i és iguali, en mallorquí, en
castellà, en castellorquín i en inglesllorquín, que també hi
vàrem fer una cançó en aquesta llengua: “I can every day”. I
escolta tu!, hi ha una cosa molt simptomàtica, i és que tot
Déu ens entén, eh!, i això deu ser per qualque cosa!

malament que abans, però són molt curioses. Només això, i
és una pena. L’altre dia vaig veure una estadística que deia
que el mallorquí s’usa de cada vegada menys, o sigui que no
deuen funcionar molt bé, aquestes campanyes.

L’OBRA CULTURAL

- Per què creus que no funcionen bé?

- Però d’alguna manera vosaltres donau una categoria de
llengua normal a una situació irregular.

- Ah! No ho sé, ho deia el diari! Cada vegada la gent jove
xerra menys en mallorquí. Es increíble! Va sortir una
estadística damunt el diari i pareix que era bastant atracada a
la realitat! Cada vegada el castellà s’imposa més sobre la
llengua mallorquina, i aquí els entesos en la matèria haurien
de fer un pensament. És segur que hi haurà algú que ens
donarà les culpes a noltros.

- Per solucionar aquestes coses estan els acadèmics, que fan
la seva feina molt bé, hem de deixar que ho facin els
entesos, els entesos que segueixin el tema guapo i a noltros
que ens deixin el “cachondeo”.

-1 vosaltres no teniu cap paper a jugar aquí, no és la vostra
feina ?

- Vosaltres què pensau de les campanyes de normalització
lingüística de l’Obra Cultural Balear?

- Noltros de jugar, jugar al “parxesis” ja ens ve justet....
Escolta: en això hi ha de jugar la gent entesa, en aquest cas
els filòlegs, els catedràtics etc., noltros feim les nostres
gràcies i no sabem fer res més, pobres palurdos! Es verdad!

- Fantàstiques, són precioses, molt curioses..., són muy
presentes! Hombre, jo no sé fins a quin punt serveixen o no,
no ho sé, això es veu la gent, de moment crec que no
serveixen molt perquè En Lluís xerra exactament igual de
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Noltros feim una guerra subliminal, bé, però som molt
diplomàtics.

- Quant de temps estau més o menys a preparar un disc? - Uns quants a Mallorca, tal volta a Barcelona, i per tancar
l’any anirem a Santiago de Compostela, al año Xacobeo...
Fraga ens ha convidat a la plaça de l’Obradoiro. En Cabellas
i En Eraga, com que tots dos són del mateix partit, ens faran
de coristes. I amb un poc de sort, duran N’Aznar, per fer de
cor. Entre tots farem un disc que es dirà “Ossifar canta en

gallego”.

- Ens falta l’òpera... però la farem. Creim que estam
preparats per fer una òpera. I més endavant una simfonia.
També farem psicofonies... Es l’únic que ens falta, perquè ja
feim passodobles, boleros, tangos... -Ara també voldríem fer
un bacallà, però no ens surt bé. Ens surt el bacallà amb ceba.
El rap també ens surt bé.

- Tres dies! Això nostre és tràgic, perquè no ens solem veure
massa i quan ens veim és per fer sopars i això de fer feina
ja... és molt fort. Llavors ve la casa discogràfica i ens diu: -

Escoltau hauríeu de començar a gravar el disc, ja- i els
contestam: -Ah sí! Molt bé, molt bé! I quan?- i ens

responen- El mes que ve per anar bé-. Llavors ens reunim -

Ei! Hem de gravar un disc! Hem de començar a fer cançons

- Aquesta guerra subliminal, on vol anar?

- Imagina’t quejo he de normalitzar la gent a Mallorca, amb
deu anys aconseguiria barbaridades.

- Sembla que la vostra música reflecteix la forma de ser de
la gent que ha crescut a la pagesia i que s ’ha incorporat a
correcuita al món turístic, que s ’ha mesclat amb els
forasters... un poc de passotisme... i que l’esperit i el
llenguatge de les vostres cançons és el reflex d’aquesta
síntesi mal digerida.

- Quina és la vostra guerra subliminal? - Connectau bé amb els catalans?

- L’escatologia. Aquí a les Illes hi ha un seriós problema
escatològic. La gent va molt estreta i sembla molt estressada
i crec que la nostra és l'única manera de fer-la amollar un

poquet cada horabaixa, damunt la feina. Jo com a metge et
diria que a l’evolució de la persona hi ha moltes fases. Quan
som petits hi ha la fase oral, després ve la fase anal i noltros
ens hem estancat en aquesta, sí, ens hem quedat un poquet
enrera, només en la fase anal. Es el que més ens agrada. A
vegades feim pudor però... tanmateix... tothom en fa!

- Sí. Ho has explicat molt bé. No hem entès res però ha
quedat molt bé. Ens ha agradat molt.

- Per què agradau a tothom: nins, grans, pagesos,
ciutadans... ?

- Perquè feim un humor d’ample espectre.- Quan vàreu començar a cantar us pensàveu tenir tant
d’èxit, o simplement ho fèieu per diversió?

- Editar els discos a una casa mallorquina és un avantatge o
una limitació?- Bé, la primera vegada que jo vaig cantar tenia cinc anys,

llavors no m’ho imaginava mai, que tendria aquest èxit.
Després cantàvem en grup per divertiment, absolutament,
cantàvem per a noltros, fins que vàrem dir: -Eeim un disco!
Feim un disco!- i mira, vàrem fer un disco. Maldita la hora!
El primer disco va estar en cassete durant quatre anys, no!,
cinc anys!

- És un avantatge. No en trobaríem cap altre que els volgués
editar. A més ens dóna absoluta llibertat per gravar el que

vulguem.

- No teniu interès per agradar fora de Mallorca?

- No tenim vocació ni d’agradar aquí. Lo nostro és
casualitat.

-1 com explican aquest èxit?

L’ÈXIT
- Els promotors d’espectacles, què tal es porten?

- No ens l’explicam! Hem fet molts d’estudis i no ens ho
explicam, són coses inexplicables! No hem trobat res
raonable que ho justifiqui, és cert!

- Són més animals que noltros. I mengen més que noltros.
Però no ens tracten malament. A l’enrevés, voldríem que

tenguéssim més actuacions.
- Per què anau disfressats als concerts quefeis?

- Els promotors culturals, han de ser privats o públics?
- No, no, als concerts no anam disfressats, quan anam
disfressats és ara! Al carrer no podem mostrar la nostra
personalitat. A l’escenari, en canvi, sí. A mi m’encanta anar
vestit de pageset i si passejàs així pel mig del Born, no vegis
la que es podria armar! En canvi, quan assisteixes a festes
com les del Vermar a Binissalem tothom va vestit de pagès
amb una soltesa i amb una gràcia que realment és
guapíssim!, i a la gent li agrada! A l’escenari feim el que
volem. En Lluís, per exemple, va d’escolà, per què?, perquè
sempre ha estat una professió frustrada per a ell; ell havia
d’haver estat capellà i el màxim que ha pogut esser ha estat
escolà. Li agrada ser escolà! I està molt guapo! I els altres
lo mateix, cadascú és el personatge que li agrada.

- Ens agradaria que hi hagués més festes populars... Però el
que s’ha sentit darrerament a Palma és que l’Ajuntament
farà poques coses.

i

i tots hi estam d’acord. Però mentrestant no ho feim, seguim
fent sopars i a cada sopar surten idees... Qualcú diu: -Jo
l’altre dia prenia un cafetet i va venir un que va amollar allò-
oh! allò... quines rialles! I a poc a poc surten les cançons.
Solem anar a l’estudi de gravació quan encara no tenim res
clar, no sabem el que hem de gravar, no sabem el que hem
de fer, i allà el que ha pensat més, que som jo, perquè els
altres quasi mai no pensen, li dic al bateria: -Toca “algo”! i
va sortint la cançó.

- No. No connectam. El tipus d’humor que feim és molt
localista... A l’Empordà no l’entenen. Però ara farem un
altre disc que es dirà “Ossifar canta en català” i en lloc de
dir “Au idò” direm “Apa, doncs”! i en lloc de “telefona-me”
direm “truquem...”

- Notau diferències, entre la política cultural d’un
ajuntament o d’un altre, segons sigui el seu color polític?

-No hem notat cap diferència. La cultura és la gran descui-
dada, ara i sempre. Però això no té res a veure amb noltros.
Noltros no som cultura. Som agricultura.- No us heu plantejat mai fer un altre estil de música?

UNA ÒPERA La transcripció d'aquesta entrevista, s'ha fet respectant en tot
moment et iienguatge dels personatges entrevistats.- Teniu prevists molts de concerts enguany?
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A Joaquín Ranero no li agrada el joc. Diu que no hi ha cap rao especial i que tampoc no és per la distància que,
se suposa, ha de mantenir qui dirigeix una empresa respecte de l’activitat que aquesta empresa ven. Simplement,
l’avorreix jugar, el que no l’avorreix és, com a dirigent empresarial, l’activitat que duu a terme, és a dir, gestio-
nar 1’empresa d’oci més important que té Mallorca i que, a més a més, ha estés les seves inversions fora de les

nostres fronteres. Ser el cap d’una empresa que es dedica fonamentalment al joc és, segons el que ens indica, més
difícil del que sembla: totes les administracions volen una part del pastís i els casinos comencen a rebel·lar-se

contra una pressió fiscal que sembla voler penalitzar el fet de jugar i el fet de guanyar doblers amb els que

juguen. Joaquín Ranero indica que un casino és simplement això, una empresa, i que fins que la legislació no els
consideri d’aquesta manera les coses aniran malament. I més en un món en el qual tothom promociona un o

diversos jocs, especialment, i amb una certa hipocresia fiscal, les administracions publiques. Si tot es normalitza i
si Hisenda canvia d’actitud probablement podrem veure el somni de Joaquín Ranero: que el Casino de Mallorca

funcioni com una versió corregida d’un casino de Las Vegas. Totes les possibilitats del joc i de l’espectacle
servides amb un estil europeu.

El joc
no es cap JOC

Entrevista a Joaquín Ranero

per Constanza Forteza

sorgiren amb una sèrie de
normes, per obtenir
llicència, que pretenien que
els casinos fossin uns locals
de luxe, on es donassin bons
serveis turístics i socials per
atreure un turisme de luxe

eap a Espanya, per erradicar
el joc clandestí i per
aconseguir uns ingressos per
al ministeri d’Hisenda per la
via dels imposts. Després
d’aquests anys, queja són

molts d’anys de vida dels casinos, l’anàlisi que podríem fer
indica que s’han fet unes inversions de 2.000 milions de
pessetes, i fins i tot de 3.000 milions, amb unes instal·lacions
espectaculars, que no han pogut captar el turisme d’elite
perquè, al contrari del que passa a altres països on el joc atreu
turisme, aquí se’ns ha impossibilitat aquesta tasca per la
imposició d’uns mecanismes tècnics, fiscals i, en definitiva, de
comptes d’explotació, sense poder deduir les despeses de
promoció i captació d’aquest turisme. A més a més, el joc

- Fa escassament un any un
diari local anunciava “el
Casino és a punt de tancar”
a causa de les dificultats
financeres i econòmiques.
Quina és ara la situació del
Casino ?

Joaquín Ranero Herraiz va néixer a Alacant, encara que tota la seva
família provenia de Bilbao. Quan tenia 12 anys es traslladàr a
Mallorca, i per tant, va estudiar aquí i va començar a treballar aquí.
Durant molts d’anys va ferfeina al món turístic, a diverses agències
de viatges. L’any 1982 va ser nomenat director comercial del Casino
de Mallorca i, a partir de l’any 1983, director general d’una empresa
que, segons dades de l’any 92, mou 5.000 milions en joc i 1.000
milions més provinents de l’oferta complementària del complex
d’oci. Es considera a si mateix un professional d’empresa, que
podria treballar a qualsevol companyia. Però, tal com també desta-
ca, li ha tocat dirigir-ne una bastant especial.

-Jo crec que no podem
limitar aquesta qüestió als
problemes del Casino de
Mallorca. La situació de tots

els casinos espanyols és
dolenta, tots tenen problemes molt greus, difícils. I aquests
problemes són causats per la coincidència de dos fets. Per un
costat, el moment històric que ens ha tocat viure a tots, que és
el de la recessió econòmica, que patim totes les empreses. I hi
ha un altre tema, sobre el qual jo vaig fer en un moment donat
unes declaracions que podien ser considerades alarmistes però
que responien a l’autèntica veritat, i és la qüestió de la pressió
fiscal que patim en aquests moments. Per poder entendre tot
això es podria dir que els casinos, quan varen ser creats
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il·legal no s’ha eliminat en
absolut, tothom coneix
l’extensió del joc il·legal.
Per tant, hi ha una

indefensió dels empresaris
que han fet inversions molt
fortes i que han de suportar
una pressió fiscal que, en
aquests moments, fa
perillar la continuïtat
d’aquestes empreses. És
per això que jo deia que, no
tan sols el Casino de

Mallorca, sinó tots els
casinos espanyols, poden
tancar les portes. Jo som
membre de la Junta
directiva de l’Associació
Nacional de Casinos i
l’altre dia, en una de les
juntes, ens donaren la
notícia de la possibilitat de
tancament d’un casino en

el nord d’Espanya. No vull
dir el nom, però és molt
probable que aviat es
conegui i surti a les pàgines
dels diaris perquè és un
dels primers, un dels
casinos més tradicionals. I

tancarà simplement perquè
aquest negoci és inviable a
causa de la pressió fiscal i
les despeses desmesurades.

ELS CASINOS I

HISENDA

- Quins nivells té aquesta
pressió fiscal? És compara-
ble a la d’altres països?

- La legislació de cada país
és molt diferent. El joc
funciona bé, on? Eunciona
bé als Estats Units, que
haurien de ser l’exemple.
Primer, si pretenem que el
joc no sigui mal vist per la
societat, és a dir, com una

activitat que explota la
gent, sinó com una qüestió
lúdica, d’oci, llavors
hauríem de copiar dels
americans. D’altra banda a l’únic país on el joc és realment
rendible i aconsegueix atreure el turisme és als Estats Units.
Han creat una ciutat capaç, en un desert, d’atreure una conven-
ció de 80.000 picapedrers. En un desert. Això és una
obstentació d’imaginació de marketing empresarial. Això és el
que fan els empresaris de Las Vegas. Per què? Perquè els

empresaris de Las Vegas, al marge de comptar amb unes
condicions especials per ubicar les seves empreses allà -

aconseguir terrenys amb moltes facilitats, subvencions,
despeses nul·les d’electricitat, etc.- paguen tan sols un 8% dels
beneficis nets en imposts. Nosaltres pagam quasi un 50% sobre
els ingressos bruts, això vol dir que, de tot el que obtenim, ja
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d’entrada pagam un 50%. I després, de la resta, hem de pagar
les nostres despeses de personal, que signifiquen un 40% sobre
els ingressos, les despeses generals, prop d’un 18%,
amortitzacions i despeses financeres si n’hi ha. I si queda
qualque cosa, que sembla impossible en una empresa que es
maneja en aquestes condicions, llavors pagam un 35% per
l’Impost de Societats. L’inversor d’un casino, que ha comès fa
uns anys la barbaritat de dirigir els seus doblers a un negoci
com aquest quan pensava que tenia futur, llavors, al marge de
la seva renda personal, ha de fer una declaració més i, fins i
tot, pagar més. A mi, quan era petit, em parlaven dels imposts
que pagaven a Suècia i al·lucinava. Idò bé, això ha arribat a
Espanya, supera el que consideràvem que era ciència-ficció en
els països escandinaus i s’ha convertit en una pressió fiscal que
fa inviable un negoci com aquest.

la Comissió Nacional del Joc treballa per cercar solucions amb
els empresaris i amb el ministeri d’Hisenda.

MENYS CLIENTS

- Però al marge de la pressió fiscal i al marge de la situació de
crisi actual, els casinos funcionen o no funcionen? El públic va
o no va als casinos?

- Tots els casinos espanyols pateixen una pèrdua de clients
continuada des de fa molts d’anys...

- Això ja és una altra qüestió, un altre tema.

- És veritat que si disminuís la pressió fiscal podríem gestionar
aquestes empreses d’una altra manera. Però també és cert que
els casinos espanyols tenen alguns problemes més. Un d’ells és
la pèrdua de clients. Si analitzam el per què els casinos tenen
menys clients, jo diria que, en aquest país, hi ha dos tipus de
jocs, el joc públic i el joc privat. El privat, que fonamentalment
és els bingos i els casinos, no té cap possibilitat de promoció.
Per a ells està prohibit fer qualsevol tipus de promoció o
publicitat que es pugui considerar incitadora al joc. Mentre, els
jocs públics tenen via lliure, fan publicitat a la televisió, a la
ràdio, a qualsevol lloc. Lògicament, les persones que estam
formades dins el món empresarial i de marketing, sabem que la
captació de clients és directament relacionada amb les
possibilitats que es tenen de fer bones campanyes de promoció
publicitària. En aquest sentit, el joc privat és en inferioritat de
condicions i probablement per això els casinos perden clients.
Jo tenc aquí, per exemple, una estadística dels visitants dels
casinos. L’any 1985 els casinos tengueren 3.280.000 visitants.
Aquesta xifra va pujar fins l’any 1987 quan va arribar als
3.555.000. Després va començar a baixar i, en 1992, va ser de
2.784.000. És una davallada considerable. Pel que fa al Casino
de Mallorca sempre hem intentat que el complex no fos
estrictament un lloc de joc. Aquí, a Mallorca, un lloc tan sols
de joc, en una illa tan tradicional, tan petita, amb una població
tan limitada i amb un turisme de baix poder adquisitiu, no tenia
cap significat. Si ens limitàvem únicament al joc teníem davant
una projecció futura molt curta. Per tant, convertírem
l’establiment en un lloc d’oci. Vàrem invertir en una sala de

festes, feim activitats de tot tipus, enguany hem fet des de
boxa, boxing, programes periodístics, jornades
gastronòmiques, fins i tot exposicions d’art. Per tant, a través
de tot això, mantenim uns nivells. Però si parlam de clients
directes del joc, en el 90 en tenguérem 88.000, en el 91, 84.000
i, en el 92, 73.000. Per tant, la baixada és important. El que
passa és que, a través de la clientela induïda, aconseguim
pujar. Així, el total de clients ha estat, en el 90, de 240.000, en
el 91, 229.000, i, en el 92, 240.000, és a dir, recuperam els
nivells del 90.

- Creu que aquesta consideració fiscal sobre el joc respon a
una mentalitat que, en el fons, és ideològica? Es a dir, el joc és
dolent, per tant, el permeten però...

- Jo diria que estam davant un desconeixement total del joc per
part dels legisladors. Ells legislaren una cosa prohibida, que
quasi era pecat. Hi ha un puritanisme, encara que absolutament
farisaic i fals, ja que tots els polítics intenten que proliferi el
joc per aconseguir imposts. Els casinos són molt rendibles. Si
no hi hagués l’obligació de mantenir uns sistemes de seguretat
caríssims, unes instal·lacions de luxe, uns aparcaments amb
unes dimensions establertes, unes pistes esportives que ningú
no utilitza, unes sales de festes... I bé, tenir aquí una sala de
festes està molt bé, però al casino Kursaal de Santander o al de
La Toja on, llevat dels recollidors de peus de cabrit, en algunes
èpoques de Tany no hi ha ningú més... ja em diran per què
volen una sala de festes que costa molts de doblers mantenir.
Amb totes aquestes exigències fan que el que podria ser un bon
negoci sigui una ruïna. I d’una manera que, a més a més, la llei
penalitza. Perquè la llei indica que, si un negoci com aquest no
és rendible i no pot suportar la pressió fiscal, està sotmès a
unes mesures confiscatòries. I això és el que passa a aquest
país. I per aquestes raons jo vaig fer aquelles declaracions dient
que els casinos, no tan sols a Mallorca sinó a tota Espanya, no
tenen més remei que reduir estructures, rebaixar els costs
d’explotació... i, així i tot, arribarà un moment en què no es
podrà continuar. Bé, aquest és el drama d’aquests darrers anys.
però ens hem mogut. S’han fet moltes gestions, s’ha parlat
molt amb l’Administració. Jo formava part del comitè que
negociava amb l’Administració i hem parlat amb el director
general de Tributs, amb el subsecretari de la Comissió Nació-
nal del Joc, amb representants de tots els partits polítics, amb
el president de la Comissió de Pressuposts, amb el senyor
Martín Toval... i tots, tots, ens han dit que tenim raó, que la
pressió fiscal era impossible, que això no podia continiuu· així
però que el tema del joc és tan difícil que cap partit polític no
s'atreveix a obrir un moviment que faci viable aquestes
empreses.
Finalment jo diria que, davant les dificultats que té Hisenda a
l'hora de recaptar les taxes ja que molts de casinos demanen
ajornaments i, fins i tot, alguns no paguen, llavors jo diria que
l’Administració no té més remei que negociar. I en aquests
moments, exactament en aquests moments, el subsecretari de

- Per tant, Voferta complementciria és decisiva.

- Sí, jo diria que tots els casinos grans que tenen un compte
d’explotació negatiu es defensen perquè tenen una oferta
complementària que els permet aconseguir uns ingressos
atípics. Però això no deixa de ser dramàtic. És com si jo
tengués una sabateria i la venda de sabates no fos rendible i jo
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volgués treure el negoci endavant mitjançant la venda de
crema i de cordons per a sabates. I això és el que feim ara els
casinos. L’activitat dels casinos, que se centra a les taules de
joc, està tan pressionada fiscalment i té uns costs de personal
tan elevats que fan inivable l’explotació. Llavors, a través
d’una oferta complementària, tractam de mantenir aquesta
activitat.

professional. I veig el que hi ha, veig que la situació és
dramàtica, els restaurants buits, locals sense gent, nivells
d’ocupació baixíssims, sales de festes i discoteques desertes,
queixes dels taxistes... el problema és per tot. Dins aquest
context, el Casino també pateix. Encara que no crec que, per
aquesta qüestió, pateixi d’una manera especial. El Casino és
una empresa consolidada, amb prestigi, projecció i, sobretot,
amb un actiu que és un equip humà de qualitat indiscutible en

qüestió de serveis, comercialització, tècnica, etc. Per tant,
completament capaç d’aixecar la producció.

- No hi pot haver també, en relació a la disminució de clients
directes, una disminució de l’atractiu del joc? El joc va
aixecar molta expectació en un moment donat i aquesta pot
haver desaparegut en part. SATURACIÓ DE JOC

- El Casino de Mallorca va tenir uns anys daurats, era la
novetat. Després va perdre l’actualitat. I bé, la gent que tenia
curiositat la va perdre i l’afluència va baixar. Però després el
Casino es va reconvertir, va començar a afegir l’oferta
complementària i jo diria que. des de l’any 1983 fins
pràcticament el primer semestre de 1990, el Casino va tenir
una època d'ascensió en la qual, any dairera any, se superaven
els reptes de l'exercici anterior. 1, finalment, entràrem en el
canvi del sistema fiscal d'Hisenda i això va tallar aquesta
tònica. I, d’altia banda, la crisi econòmica. A pesai' d'això
nosaltres solem superar molts de dies els 1.000 visitants i, bé,
si comparam amb la marxa d’altres negocis nocturns de Palma,
encara podem estar satisfets. Jo, de vegades i per curiositat, em
passeig pels locals de Palma per veure les coses com a

-1 que es pot dir de la saturació de joc que vivim? No són tan
sols els jocs a locals on qualsevol hi pot anar o aquells que ens

poden fer guanyar doblers, és que hi ha joc per tot, encens la
televisió i surt un joc, un concurs...

- Sí, hi ha una saturació de joc. A partir de l’any 89 el joc
públic començà a créixer i tot d'una superà el privat. A les
Balears, abans del 87, tots dos estaven equilibrats però, durant
aquest any, el privat baixà molt per, en el 88, tomai' a pujar i
superar el públic. A continuació i a paitir del 89, el privat
baixà en picat mentre que el públic pujà i pujà. Si parlam de
xifres, veim que en el 90 es jugaren a les Balears 28.000
milions en el joc privat, xifra que davallà a 25.000 en el 91 i a
23.000 en el 92. I són molts els locals de joc que han tancat, la
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qual cosa demostra que l’illa és saturada, que no hi ha més
demanda.

passarà... guanyar o perdre. Tots jugam sempre. El que passa
és que hi ha jocs desacreditats i n’hi ha d’altres que tenen
prestigi. Per exemple, la borsa és un joc, com qualsevol altre. I
en èpoques de crisi es juga molt a aquests jocs en els quals,
amb una petita quantitat de doblers, es poden treure premis
molt alts que resolen tots els problemes. Jocs com la Primitiva,
els de la ONCE en els quals es poden aconseguir 500, 600
milions... però els jocs petits no tenen aquest públic.

- A pesar de tot el que ha exposat abans, una situació tan
negativa no podria fer tornar el perill que el Casino tancàs?

- En aquests moments això no es planteja. Sobretot perquè el
ministeri d’Hisenda s’ha mostrat molt receptiu i ens han dit
que canviarà el tema de la pressió fiscal. I si això es modifica,
lògicament el Casino no tancarà. -1 els jugadors habituals del Casino què és el que volen,

guanyar doblers o, simplement, passar una bona estona ?
-1 si els resultats electorals duen a un canvi del Govern de la
nació? - Jo crec que juguen pensant en el plaer del joc. El tipus

habitual del Casino és una persona que no sol perdre més de
5.000 pessetes. Per tant, no crec que cerqui la fortuna, intenta
passar el temps, es distreu. Què és el que nosaltres hem
aconseguit en el Casino? Que la gent hi vagi i trobi espectacle,
un piano-bar, una cantant, un sopar no massa car i, a més a
més, que es pugui jugar tres mil pessetes en una màquina o en
una taula. I, al final, ha passat una nit divertida fora de
l’habitual. I després de tants d’anys de cercar aquest tipus de
client crec que l’hem trobat. I és així, el client de Casino de
Mallorca és un client de poder adquisitiu baix.

- Bé, nosaltres hem negociat amb els tècnics. I encara que sigui
molt probable que si canvia el Govern canviïn els tècnics, el
que és cert és que hi ha uns estudis i una realitat que, sigui qui
sigui qui comandi, es trobarà amb un treball fet. A més a més,
la realitat és tan clara que tenim la seguretat que es respectaran
les promeses. D’altra banda, nosaltres hem tengut
conversacions amb tots els partits polítics i tots pensen que
s’ha de canviar aquesta situació.

-1 quin judici li mereix la gestió de Vadministració
autonòmica sobre el joc? També han protagonitzat iniciatives
polèmiques sobre el tema.

-Té cada joc el seu tipus de jugador concret?

- Un poc sí. Hi ha gent a qui li agraden les cartes i juga al
“black-jack”. Altres persones trien la ruleta. Per exemple,
nosaltres tenim l’única taula de daus d’Espanya i funciona bé
mentre que altres casinos han intentat obrir-la i mantenir-la i
no han pogut. Això demostra que aquí, a l’illa, hi ha aquest
tipus de jugadors. I, en canvi, a altres casinos hi ha taules de
bacarrà i aquí hem intentat en diverses ocasions obrir-la i
mantenir-la i ha estat impossible perquè no hi ha tradició. A
Madrid hi ha molts de jugadors de cartes, perquè en els pobles
hi juguen molt. A Sant Sebastià, en el País Basc en general, a
Catalunya, hi ha molts de jugadors de ruleta perquè, també
tradicionalment, des d’aquestes zones hi havia moltes persones
que es traslladaven als casinos de França a jugar quan aquí no
hi havia casinos. Fins i tot, en els casinos catalans quasi no
existeixen les ruletes americanes i tenen les ruletes franceses

que són unes ruletes que els altres casinos no ofereixen perquè
són molt lentes i passades de moda. Per un costat, hi ha la
tradició de cada lloc i, per l’altre, el fet que la gent sap com
funciona un joc determinat. De fet, hi ha molts d’espanyols que
són jugadors però, a un casino, tenen vergonya de jugar perquè
desconeixen com es fa. O no s’acosten a les taules o, moltes
vegades, els veus devora les taules de joc sense jugar per por a
fer el ridícul.

- L’administració autonòmica balear va presentar un esborrany
d’un projecte de llei sobre el joc que es va repartir entre tots els
subsectors. Nosaltres l’estudiàrem i transmetérem la nostra

opinió dient que no ens agradava en absolut. Pensam que una
llei ha de legislar i aquesta es limitava a apuntar coses sense
concretar, per tal que, després, un reglament ho especificàs tot.
Per la nostra part enteníem que una llei ha de ser seriosa,
especialment si ha de regular una activitat com la nostra, que
duu 14 anys en marxa i que té fetes grans inversions. Ens
semblava que el Govern balear volia fer una llei ambigua que,
a través d’un reglament posterior, es pogués aplicar a un cas o
a l’altre. Per això contestàrem que no ens semblava bé aquesta
manera de fer les coses. A més a més, deixava obertes les
portes a uns jocs sense concretar, a uns mini-casinos d’ubicació
diversa. I Mallorca, tal com hem dit abans, és saturada, no hi
ha lloc per a més locals de joc.

ELS JUGADORS

- Realment som els mallorquins tan jugadors com normalment
es diu que som?

- Jo crec que tots som jugadors, a tots ens agrada l’atzar. Quan
jo era estudiant, en una època que feia un curset amb el
Foment de Turisme, ens mostraren una casa que es deia Son
Set -que encara es deu dir així-, que, en una nit, un grup se la
va jugar set vegades i, finalment, el propietari original va
acabar jugant-se la casa de la dona...

- Ha conegut a qualcú a Mallorca que no hagi trepijat mai el
Casino?

- Sí, molta de gent. Hem fet algunes enquestes per saber què
pensava la gent del Casino, si el coneixien... i la gran sorpresa
ha estat saber que hi ha moltíssima de gent que no ha anat mai
al Casino. Jo vaig tenir un professor -que no diré qui és perquè
ara és un polític- que una vegada va venir al Casino i em va
dir: he vengut aquí perquè et volia veure, per dir-te tan sols que
enhorabona, no havia vengut mai ja que no em puc permetre

-1 lava perdre?

- Crec que el que va perdre va ser la dona... bé, jo què sé... en
una paraula, crec que a tots ens agrada això de no saber què
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estar aquí. Això, que sembla tan estrany, era bastant comú aquí
fa deu anys. Ara jo cree que ja hem desmitificat el Casino, hem
fet tants d’actes socials que la gent ja s’ha acostumat a pensar
que el Casino és una cosa de tots i no tan sois un lloc de joc.
De fet, hi ha molts de clients del Casino que no juguen mai,
vénen a prendre una copa, a parlar amb la gent i estar-hi
perqué l’ambient els atreu molt.

- Sí, hi ha gent que pensa que a un casino s’hi ha d’anar amb
smoking, que no es pot deixar entrar la gent amb sabatilles i
vaquers i que les màquines d’atzar són una espècie de
prostitució d’una catedral del joc. Però és gent que no
adverteix la realitat, no veu que qui comana és el mercat; les
empreses no vivim d’imatge i de prestigi, vivim dels resultats.
I avui en dia els vaquers i les robes còmodes per vestir
s’imposen i per tant, ens obrim a aquest tipus de clientela. A
més a més, cada taula i cada tipus de joc selecciona una
clientela pròpia. Hi ha taules on hi ha un cert nivell i n’hi ha
d'altres, com per exemple les de daus, on la gent crida, riu i fa
escàndol.

ELS HABITUALS DEL JOC

-1 vostè juga ?

- A mi no m’agrada jugar. He jugat
dues o tres vegades en la meva vida.
Però l’ambient d’un casino és

irrepetible. I els casinos tenen una
personalitat determinada que depèn
molt del país on es trobin. Per
exemple, a Erança els casinos són una
mica “demodèe”, decadents. A alguns
d’ells, com el de Biarritz, és com
entrar en el passat. Els casinos
americans són trepidants,
emocionants. Els casinos de Londres
són com un club, amb gent amb poder
adquisitiu molt alt, àrabs, amb uns
serveis luxosos i capacitat limitada.
Els casinos espanyols són, al meu
entendre, els casinos europeus més
americans, sense ser-ho del tot. Si no

fos per la fiscalitat que tenim, jo crec
que seríem els casinos més de moda
de tota Europa. Però bé, cada casino té
la seva personalitat.

-1 dins aquesta línia, com es podria
definir el d’aquí?

- Hi ha dos casinos a Espanya que a
mi m’encanten. Són el de

Torrequebrada i el d’aquí. Crec que
són els més preparats per ser llocs
d’oci dins la línia americana, però
amb personalitat europea. Crec que el
de Mallorca és un dels millors.

Probablement, té l’oferta més comple-
ta, amb dues sales de festes, una
d’elles la millor que hi ha a Espanya.
Dissabte passat nosaltres servírem
4.050 sopars en un vespre. Jo no sé si
a Mallorca hi ha una altra empresa que
pugui donar 4.050 sopars en una nit,
però estic segur que cap casino a
Espanya no és capaç de fer-ho.

- Hi ha gent ortodoxa dels casinos, és
a dir, gent que s'escandalitza perquè
s'hi fan moltes coses i no són el sancta
sanctorum del joc?
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-1 ha vist qualque vegada sortir algú del casino sense la roba? - Home, jo estic segur que s’ha inventat per aquest motiu.
Entenc que hi ha malalts que cometen excessos. Però a mi
m’agradaria escoltar l’opinió d’un bon metge que m’explicás
els símptomes d’aquesta malaltia anomenada ludopatia. És que
amb tots els metges amb els quals jo he parlat tots m’han dit el
mateix, que la ludopatia com a malaltia no existeix, que el que
existeix és un tipus de persona amb tendència a la dependència
encara que no estrictament del joc sinó de moltes coses. I això
no vol dir que jo no estigui completament d’acord que totes les
persones que no poden controlar-se amb el joc, i que per aquest
motiu creen problemes a les seves famflies, hagin de ser
tractades. També estic d’acord amb la creació d’associacions

per lluitar contra aquest problema. Moltes d’aquestes persones
creen veritables drames familiars.

- No, no, això ja no existeix, és una cosa de pel·lícules i de
Dostoievsky, un autor de novel·les.

- Però el joc sempre ha estat l’escenari de drames humans.
Supòs que algun n'haurà vist.

- El drama és perdre. Clar que si es juguen quantitats petites
com es fa aquí i es perd tampoc no hi ha massa drama. El que
sí he vist és una parella de recent casats, que eren aquí de
viatge de noces, treure tres milions en pessetes d’una màquina
escura-butxeques i anar-se’n a un racó a plorar de felicitat. A
més a més, en els casinos no hi ha perdedors. Tan sols trobes
gent que et diu, ahir vaig anar al casino i vaig guanyar tants de
doblers. Ningú no et diu res si ha perdut. Per a nosaltres és una

promoció.
-1 vostè per què no juga ?

- M’avorreix molt. M’agrada veure jugar, veure les expressions
de la gent, les tensions, però no m’agrada jugar. Realment trob
avorrit aficar monedes dins una màquina i pressionar la
palanqueta. Si hagués de jugar una nit, el que més m’atreu és
la taula de daus. És una taula molt divertida, molt intel·ligent,
molt difícil.

-1 quina quantitat de clients fidels tenen?

- Jo diria que aproximadament el 50% de la nostra clientela és
d’una sola visita i que la resta són repetitius. I la mitjana de
repetició no supera les tres vegades cada any. A pesar d’això hi
ha un grup petit que repeteix molt. Tenim un client que en un
any ha vengut al Casino 260 vegades. I no és un gran jugador,
simplement li agrada estar-s’hi.

LA RELIGIÓ

- Dels turistes que tenim, quin són els més jugadors?
LA MALALTIA DEL JOC

- Els italians i els israelians. Ara poques vegades tenim
israelians, però quan n’hem tengut han tornat bojos pel joc. Els
espanyols també són bons jugadors. Els britànics no. De fet,
solen tenir, en línies generals, rebuig cap als casinos. Alguna
vegada ens hem trobat amb britànics que han rebutjat anar a la
sala de festes perquè s’han donat compte que allò també era un
casino. Probablement tenen un formació religiosa que moltes
vegades determina aquesta actitud. Els francesos no solen venir
molt, els nòrdics tampoc. Els alemanys són grans jugadors,
però en el seu país han d’anar als casinos vestits de smoking i,
probablement, no venen tant al nostre perquè pensen que aquí
hi ha la mateixa exigència.

- El joc també s ’associa amb la malaltia. Hi ha clíniques que
ja han obert serveis per tractar les ludopaties, la dependència
d’algunes persones respecte del joc.

-Jo personalment no hi crec en les ludopaties. Fins i tot he
parlat amb metges i m’han dit que, realment, no existeixen
com a malaltia. Jo diria que són una malaltia, un concepte, que
s’ha creat per allunyar la gent del joc, cosa que, en alguns
casos, em sembla correcte. El que sí crec és que hi ha una
quantitat important de gent desequilibrada i que aquest
desequilibri es manifesta en qualsevol tipus d’activitat que
tenen a la vida. Aquestes persones es poden convertir en
malalts del joc, que n’hi ha, que no saben controlar-se, en
malalts de l'alcohol, en individus que cometen excessos en
activitats que trien en un moment donat de la seva vida.
Lògicament, si una persona d’aquestes característiques tria el
joc com a excusa, pens que se l’ha d’aturar. I existeixen molts
de mitjans per aturar-les. En primer lloc, amb l’autoprohibició,
també amb l’ajuda de les famílies. Les famílies poden demanar
al ministeri de l’Interior que prohibeixi l’entrada als llocs de
joc a persones com aquestes. Nosaltres hem prohibit l’entrada
en casos d’aquest tipus.

- Pel que diu, el prejudici religiós encara pesa sobre moltes
persones.

- Enormement. Molt. Nosaltres ho sabem pels guies turístics
que, quan volen vendre el nostre produete, de vegades es
troben davant negatives que no poden tenir altre motiu que el
religiós.

-1 en el cas dels espanyols?

- No, en absolut. Al contrari. Algú em deia un dia: jo he deixat
d’anar als casinos perquè ara ja no són il·legals.-1 és un cas freqüent?

- Per tant, hi ha casino per a molts d’anys, no?- No, no, tan sols es dóna ocasionalment.

- Esper que sí.- Abans deia que el concepte de ludopatia s ’ha inventat una
mica per desprestigiar el joc. Qui l’ha inventat?

Aquesta entrevista fou realitzada abans de les Eleccions
Generals del passat 6 de juny.
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- Com es va plantejar la promoció de la
cultura a l'època a la qual en va ser respon-
sable a l’Ajuntament de Palma?

Rafel Oliver riu i parla molt.
Sembla com si mai no perdés
l’humor i la seva real vocació fos
entretenir la gent, però amb uns
criteris culturals que no són ni molt
estrictes ni molt permissius. A
vegades diu frases molt rotundes
que després matisa una mica. Per a
ell, el món de l’empresa privada no
vol dir sols doblers. També signifi-
ca criteris i estar en contacte amb el

que es fa a la resta del món.

- El que primer vull dir és que no vaig rebre
pressions de cap tipus per part del regidor
Colau Llaneras sobre si havia de contractar

un grup o altre o treballar amb determinades
empreses. Vaig poder treballar en llibertat i
això sempre és d’agrair i també vaig procurar
mantenir l’equilibri entre promocionar els
grups mallorquins i poder dur gent important
de fora. Per una banda havia d’intentar

abaratir al màxim els costs de contractació
de grups de fora i mirar coses com les tarifes
“mini” i no entrar a aquest joc absurd de
molts d’ajuntaments que han estat els
responsables directes de fer pujar el “cachet”
de molts d’artistes perquè no miraven preus
o no els importaven molt.
Per altra part s’havia de fer el possible per

promocionar els grups mallorquins. I per
això vaig proposar que el jurat fos integrat
per gent de Radio-3 que sabia que ajudaria a
difondre els nostres festivals i a la vegada
tendria uns criteris més o menys objectius a
l’hora de jutjar.
Ara que ja se sap que no basta un festival de
pop-rock per promocionar els grups
mallorquins, i, què fèiem?, doncs programar
actuacions per Sant Sebastià o per les festes
populars i quant a les activitats teatrals
procuràvem mantenir els mateixos criteris, hi
havia el memorial Llorenç Moyà, el concurs
de projectes teatrals...

Sembla com si a l’hora de parlar
cercàs el focus i la part més clara i
més obscura de les coses. És una

mica com la dona marinera que

sempre sap d’on ve el vent i també
que després d’una maror vendrà una
bonança. Si el duguessin a un
laberint faria moltes voltes, però, a
la fi, segur que trobaria la sortida i
quan fos defora riuria i diria que era
fàcil, segurament amb la secreta
intenció de fer que altres ho
intentassin. I els esperaria defora
divertit i content. Si li donassin la
llàntia d’”Aladí”, fregaria i fregaria
fins a fer-ne sortir el geni. I si no hi
hagués geni, en treuria foc.

GRUPS MALLORQUINS

-1 amb totes aquestes programacions o

activitats, hi ha hagut algun grup mallorquí
que realment s’hagi promocionat?

- Podria dir que el que costa més és la cosa de sortir. Hi ha, per

exemple, “La Granja”, però moltes vegades a aquest món dels grups
musicals allò difícil és mantenir-se. Per exemple, avui en dia, en el
món dels cantautors tens En Llach o En Serrat, però pocs més. Jo dic
que un grup de música o de teatre val el que de públic pot dur i la
seva rendibilitat. I avui en dia, si organitzes un concert d'En Llach
saps quanta gent hi haurà i a quant podràs cobrar les entrades, encara

que sigui amb un cert risc.

Al paísSI

Rafel Oliver va néixer a 1952 a Palma. Va acabar el batxillerat a l'Institut -

Ramon Llull de Ciutat i després va iniciar estudis de Filosofia i lletres.
L’any 1983, amb un grup de gent va constituir una empresa dedicada al
món de l’espectacle que es deia 'Promotora d’Espectacles” i que, en

principi estava relacionada amb el PSM. Passats uns anys va fundar
l’empresa "Factoria Cultural"amb altres socis. Entre l’any 1986yel 1992
va esser tècnic encarregat d’espectacles de l’Ajuntament de Palma, com
a càrrec de confiança. Ara continua alfront de "Factoria Cultural". Entre
altres activitats ha organitzat elsfestivals de pop-rock, de jazz i de cançons -

II de la Mediterrània.

- No ha tengut mai la temptació d’esser una espècie de “manager’’ o

promotor de grups mallorquins?de les m eravelles - Som “manager” i ara diré... però vostè abans m’ha fet un pregunta,
si havia algun grup mallorquí que jo...

Entrevista a Rafel Oliver - Promocionava, sí.

3 per Joana M" Roque
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Ajuntament de Palma i Conselleria de Turisme. Ara que,
algunes persones relacionades amb aquesta empresa també han
tengut càrrecs institucionals importants, però preferesc no dir
noms.

- Bé, quan era a TAJuntament algú em deia: “tu, a aquest grup,
potser li dónes massa actuacions”, per exemple TOrquestrina
d’Algaida, en la qual vaig creure tot d’una, però em deien:
“com és que els dónes tantes actuacions?, són del PSM o què?
I el tema no era aquest. Jo pensava que eren un bon grup i res
més. També promocionava alguns grups de teatre que pensava
que eren bons o presentables.

- Però fa acusacions molt concretes.

- Pari de “la família”.
- Podem continuar parlant de les seves intervencions a les
contractacions per part de les institucions públiques. Creu que
es poden veure o notar diferències de gusts o de tendències
entre els diferents partits polítics pel que contracten?

- Quina família?

Dona, aquells deien, “los míos o con razón o sin ella”.

- No es confon amb el que deia la falange de “o conmigo o
contra mi”?

- Bé, jo som molt crític amb el PSM i el PSOE.

-1 amb el PP?
- No. És que això d’ara és pitjor. Vol dir “hem de defensar els
nostres, facin el que facin”.- Aquests, ja...

GUSTS- Ja, què?

- El meu cor és molt a prop del PSM i el meu cervell del
PSOE.

- Creu també que hi ha diferències de gusts teatrals o musicals
entre els membres dels diferents partits polítics?

PARTITS POLÍTICS I CONTRACTACIONS - Bé, jo podria dir que a nivell de Palma hi ha un tipus de
música que és més beneficiada com la sarsuela, l’òpera,
etcètera. Hi ha un tipus de cultura que és més subvencionada
que l’atra.

- Però la meva pregunta era una altra, creu que a l’hora de
contractar actuacions, cantants o espectacles hi ha
sensibilitats diferents per part dels partits polítics, o no?

- Quina ha de ser la funció de les administracions públiques en
el món de la música i de l’espectacle?- Jo he estat part d’un temps de govern PSOE a l’Ajuntament

de Palma. I crec que a aquell període es varen fer coses
importants, encara que altres quedassin a l’aire. Algú em va
dir, per exemple, que no havíem fet espais perquè els grups de
rock poguessin assajar, però vàrem fer el festival de pop-rock. I
a les institucions... Bé, vols que comencem per les que són més
a prop del cor, puc dir que el PSM no té una política cultural
molt clara... És un partit que es nodreix de mestres, llicenciats
etcètera i sembla que quan han aconseguit la campanya de
normalització lingüística ja no se sap molt bé què fan a

l’Ajuntament de Palma.

- Jo, a vegades pens que seria millor que no fessin res.

- Cap?

- No ho sé, també veig que la programació general de
l’Ajuntament de Barcelona és molt correcta. Però també la
forma de contractar d’alguns ajuntaments que quan vénen les
festes d’estiu, gasten el que sigui amb un grup no em convenç.
Diuen “això, agrada”, però després diuen que no tenen doblers
per posar tallers de teatre o coses per l’estil. Hi ha pocs
ajuntaments que facin plantejaments culturals globals.- El PSM a l’Ajuntament de Palma és un grup minoritari i

d’oposició.
POLÍTICA INSTITUCIONAL

- Tenen dos regidors i podrien fer algunes coses que no fan.
- Idò podríem fer un repàs ràpid a les institucions més
importants i a la seva política cultural: Govern balear.
Consells insulars i ajuntaments.

- Per exemple?

- Denunciar, denunciar el que fa el PP. És que crec que es va

cap a un tancament total de la cultura i em semblaria bé si es
volgués dir “es tanca tot això i els departaments de cultura
desapareixen”, com fa uns anys es deia que no havia d’existir
un ministeri de Cultura. I potser els del PSM tenguin raó, que a

l’Ajuntament de Palma no hi hauria d’haver cap departament
de Cultura ja que el poc que programen és per donar
subvencions a les seves pròpies empreses. I ara diuen que no
tenen doblers, però destinen quaranta milions de pessetes a
ALIMU per muntar concerts de Tchaikowsky al mes de
setembre. I aquests doblers surten del Consell Insular,

- No sé. Potser al Govern balear facin qualque inventari dels
jaciments arqueològics, però el que és política teatral, no en
tenen. Fan un circuit a Testiu per a algunes companyies i s’hi
gasten devers quatre milions de pessetes, que és una quantitat
que fa riure en comparació amb altres comunitats autònomes i
quant a música, mantenen el Conservatori, però jo el veig com
una cosa molt negra. L’única cosa positiva és que entre tres
institucions es va arribar a un acord i es va muntar la Fundació

per a la Música. La resta d’activitats, no ho sé, potser
exposicions que costen molts de milions de pessetes, però, en
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general ho veig bastant mediocre.
Quant als Consells, el que conec
és el Consell Insular de Mallorca i
ha tengut dues èpoques. A la
darrera s’han produït una sèrie de
canvis, sobretot en el teatre

Principal al qual sembla que hi
poden anar noves companyies. De
totes maneres som un poc escèptic
perquè mentre es mantenguin
compromisos fixos amb l’òpera o
amb la companyia d’En Xesc
Forteza queda poc temps per fer
altres coses. De les tres

institucions, el Consell és la que té
menys doblers, però també és on
ens han escoltat més com a

empresa. I de l’Ajuntament de
Palma, és una cosa que no sé què
he de dir. Ara mateix hi ha devers

quinze persones per gestionar zero
milions de pessetes. Vas allà i
demanes un milió de pessetes per
dur “La Fura dels Baus” i et diuen

que no pot ser, quan hi ha
empresaris privats que estan
disposats a arriscar nou milions de
pessetes, quan tenen la
responsabilitat d’un festival de
teatre. En conjunt res, bastant trist.

-1 la resta d’ajuntaments?

- Bé alguns fan una programació
com el de Calvià, el d'Inca o el
d'Alcúdia que pogramen tallers i
activitats. Potser també és que
tenen més pressuposts. Però també
hi ha ajuntaments com el de
Felanitx i de Manacor que sols
pensen en les festes i durant l’any
fan molt poques coses.

- No hem parlat de la promoció de
la nostra cultura.

-Bé. Crec que hi ha ajuntaments
turístics que tenen la voluntat
d’integrar els immigrants, però
com s’ha de fer això? No es pot
fer “ball de bot” les vint-i-quatre
hores del dia i s’ha de mantenir un

equilibri que és sempre difícil i
s’ha de procurar fer sempre coses
de qualitat i evitar la sensació de
pressionar o obligar.

EMPRESA PRIVADA

- Aquesta és una teoria diguem-ne
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“política” que cadascú pot
entendre d’una manera o altra,
però tornem al món de la
empresa privada. Quins creu que
han de ser els criteris d’un

empresari privat a l’hora de
promocionar unes activitats o
altres?

- Tothom té la seva consciència i
uns la desenvolupen d’una
manera i els altres d’una altra.

Nosaltres feim tota la

correspondència en català i som
molt més sensibles a un tipus de
cultura molt més propera a
nosaltres que a certes coses.
Com a empresa privada ens hem
de moure per uns criteris
comercials, però dins aquests
criteris es pot escollir i nosaltres
hem cregut sempre en alguns
grups de rock català i en el món
del teatre, per exemple en “La
Fura” o grups d’aquest tipus que
també poden ser rendibles. Jo
crec que les persones hem de fer
feina, però també ens hem de
sentir bé amb el que feim.
Moltes vegades ens comanda el
cor.

- Vostè s’ha preocupat del món
del teatre. Què opina d’aquest
fenomen actual que són els
“culebrons ” ?

- La veritat és que no n’he vist
cap. Sols record quan era petit
aquell serial que feien per la
ràdio que es deia “Ama Rosa o
La vida de San Martín de
Porres”. El que em preocupa és
aquesta atracció de la gent per
alguns succeïts o tragèdies,
encara que, ben mirat en el teatre
dels grecs tot eren tragèdies,
però ben contades. í algunes
pel·lícules com “Pretty Woman”
o “Oficial y Caballero” són com
a contes de fades, però ben fets.
Ens trobam en el mateix cas

d’abans: la cosa mediocre i la
cosa de qualitat i, a la llarga hem de creure que allò que té
qualitat perdurarà, però fa por que per la televisió surti tanta
cosa mediocre.

- No exactament. Hem obert un local en l’antiga sala
“Broadway” que sota el nom “Èxit Concerts” organitzarà una
programació estable bàsicament de grups de rock mallorquí i
que un dia a la setmana, els dijous, farà una programació de
jazz i alguna cosa de teatre. És un espai que donarà sortida a
un tipus de música i que esperam que doni vida al món de la
nit de Ciutat.

- Darrerament “Factoria Cultural” també es dedica al món de
les sales de festes.
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La soledat
del ciclista

Entrevista a Miquel Dalmau

per Antoni L·lompart

Com un gravat manierista, paradoxal i convincent. No hi ha cap punt d’equilibri entre el metge i l’empresari. El
president del RCD Mallorca és un barcelonista irreductible. El milionari desprecia la timocràcia. Defensa la
sanitat privada amb paraules dignes d’un soeialista, o d’un cristià. Sol i en companyia. Talment un ciclista,

Miquel Dalmau pot sostenir-se i sostenir forces divergents només gràeies a un impuls, sinèrgic i constant, cap
endavant, sempre endavant, sempre endarrer, que no endarrera.

Quan li faig aquesta entrevista encara falten dos partits per
acabar la lliga.

- De tota manera, ja han començat a posar pedretes en

aquest projecte per a un Mallorca més ample: l’acord amb
el monestir de la Real...

- Enguany sí, president?
- La gent no valora els temes importants: parlar la nostra
llengua, integrar els equips de base en la societat i fer-los
veure que el Mallorca és una escala que es pot pujar fins
arribar a un bon punt final esportiu...
El tema de la Real és un d’aquests temes importants i, per a
mi, molt emotiu. Perquè quan hi vaig, allà, i veig aquell
edifici històric que mantenen els frares, pràcticament sense

cap ajuda pública, on tenen una biblioteca que és la segona
de Mallorca i on tenen tota l’obra de Ramon Llull... i veure

que això no té el suport de la societat ni de les institucions...
resulta esperançador que una societat esportiva vulgui
cooperar en el manteniment d’una part de la nostra història.

- No ho sé, perquè hem tengut l’oportunitat d’estar en la
mateixa situació que el Lleida i l’hem desaprofitada. Ara
torna a dependre de nosaltres, i per tant hem d’esperar... Ja
ho veurem! En haver acabat, comptarem: això és “lo guapo”
de l’esport.

-1 si és que sí, què farà?

- Tenim una línia política, social, i cultural per al Mallorca.
El Mallorca no ha de ser únicament una entitat esportiva,
sinó que ha d’estar ben arrelada en la societat mallorquina. I
per això necessita una part social i cultural que estigui ben
arrelada aquí i ben completada amb la part esportiva.
Eer costat a la “pedrera” i als equips de base, mantenir bones
relacions amb tothom, la imatge d’un club sense
personalismes i on els únics interessos són els de tots, els
socials, els col·lectius... això és l’única cosa que podem
vendre. El problema és que, a la segona divisió, això no és
possible. Per vendre-ho necessitam la imatge de marca d’un
club de primera divisió. Amb un equip de segona és
pràcticament impossible que la societat mallorquina,
peresosa i roquera, surti del seu aletargament i s’estimuli
amb un projecte comú.
Bé. Haurem d’esperar a veure com acaba la lliga.

EUTUR DEPRESSIU

-1 aquest Mallorca renovat, encara a segona, ja ha trobat el
costat de gent nova? El vaig veure, i vaig alegrar-me molt, a
la festa anual de l’Obra Cultural Balear. Com van les
relacions amb altres entitats de la societat civil?

- La nostra és una societat expectant, que sempre mira el que
fan els altres i s’alegra bastant dels fracassos dels altres. Jo
desconfi molt del que pugui fer la nostra societat en
comunitat. Som molt individualistes, pensam molt a curt
termini, pensam que quan algú fa una cosa la fa sempre per
interès personal, els interessos col·lectius no importen a
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ningú. Fins i tot s’ha arribat a dir que, si a la Policlínica
dúiem la cirurgia cardíaca a Mallorca, ho fèiem per un afany
purament econòmic.
La nostra societat tot ho maneja a base de números: milers
de milions de pessetes, milers de malalts de SIDA, desenes
de milers d’aturats, milions d’allò altre... Tot s’ha
transformat en xifres, en coses d’interès economicista o,

simplement, numèric. El fet individual, la sensibilitat, les
emocions, fer alguna cosa perquè sabem que hem de fer-la,
independentment de les xifres... això no té cap valor.
I aquestes coses no passen únicament en la societat
mallorquina sinó en tota la societat occidental actual. I
resulta depriment constatar que el futur va per aquest camí.
Si tot continua avaluant-se en xifres, el fet que hi hagi un
mort, o vint morts, o trenta morts, en relació al nombre de
població total, pareix que és una cosa de poca importància.
Crec que la nostra societat està destinada a ser més pròspera
en l’aspecte material però decadent en l’aspecte espiritual. I
tenc poca confiança en la regeneració d’aquesta societat,
sobretot si seguim pel camí que anam.

Sempre pensam que aquestes coses no ens poden passar a
nosaltres. En la medicina, sempre que operam algú del cor,
ja fa estona que li deim “no fumis tant, no siguis tan ase”. I
la gent pensa que això no pot passar-li mai, i deim “jo ara
estic bé, idò els altres que es fotin”. I aquest pensament
irresponsable l’aplicam a la nostra pròpia vida, i tiram la
salut per la finestra.
Això és un fet que reflecteix una realitat social i econòmica:
molta de gent, quan les qüestions de doblers li han anat
malament, va a cercar ajuda i troba les portes tancades. La
crisi actual no és tant un problema econòmic, ni una crisi de
l’estructura social occidental, com una crisi de la confiança
en la pròpia capacitat de treball col·lectiu: no ens creim que,
tots junts, seríem capaços de fer més coses que anant
cadascun pel nostre compte.

-1 per on faria passar aqueixa regeneració moral?

, - Primer hem de prendre consciència del problema. Perquè
possiblement algú pugui dir que desbarr, o que pas una fase
depressiva de la meva vida. I jo no en tenc, de depressions, i
si les tenc les super per mi mateix.
Tots estam d’acord en això del consol als afligits, però quan
és l’hora de fer la nostra aportació defugim el compromís.
La presa de consciència davant una tasca col·lectiva, capaç
de tirar endavant un projecte comú, és molt millor que
l’actual fragmentació individualista de la societat. Però les
regeneracions morals només arriben després de les grans

guerres, de les grans catàstrofes. Quan hem perdut pares, o
fills, o germans a la batalla i veim el país destrossat i hem
perdut patrimoni i vida, i anys, ens feim conscients de la
necessitat de regenerar-nos econòmicament i espiritual.
Ara direm que no hi ha guerra, però patim guerres més
cruentes i amb més víctimes de les que provocaria un
conflicte armat. Per tant, hem de ser conscients d’això i hem
de posar-hi remei o, en cas contrari, podrem viure més anys
però serem una societat més gastada.

- El veig tot sol. S’hi sent?

- No, no em sent tot sol. Em sent molt acompanyat pel grup
de gent que m’envolta: tenim capacitat de parlar cada dia.
Aquest és un dels grans problemes actuals: la gent no parla,
discuteix; la gent s’enfronta, no contrasta opinions; la gent
defensa les seves idees sense respectar les dels altres; basta
que siguis d’un partit perquè l’altre sigui d’un altre; basta
que tenguis raó perquè els altres estiguin equivocats; basta
que diguis “blanc” perquè l’altre digui “negre”. No veig
enlloc la capacitat de dialogar per cercar solucions en comú:
la gent sent moltes coses però no escolta mai. El problema
del llenguatge no és l’idioma que parlam, és saber escoltar
quan l’altre parla, reflexionar, respondre i treure
conclusions. Som molt maniqueus i, de vegades, tenc la
sensació d’estar content de tomar vell perquè si anam per

aquest camí la nostra societat durà una trajectòria
completament equivocada. - Parlava de la incapacitat de ser conscients de la pròpia

mort. Això és molt evident entre els joves: les xifres de
morts per accidents de trànsit durant els caps de setmana
fan feredat. Creu que els joves d’ara en són especialment
afectats, d’aquest mal?

EL DIAGNÒSTIC DE LA CRISI

- Vostè va fer un acte de força posant-se al front del
Mallorca quan la reconversió del club en Societat Anònima
Esportiva no anava per molt bon camí. Està content,
d’haver-ho fet?

- No. Fins ara la nostra societat no havia tengut els mitjans
per fer-se tant de mal. La nostra societat no pensa en la mort,
i als vint anys ningú no hi ha pensat mai. El que passa és que
la meva generació, la que ara té cinquanta anys, no tenia cap
possibilitat de fer-se mal, quan tenia vint anys. No teníem
carreteres, ni cotxes, ni motocicletes, ni drogues en la seva
forma actual, el consum de tabac era molt menor... Quins
perills hi havia, que poguessin provocar la nostra
autodestrucció? I ara, per què estan de moda esports com
l’escalada, el ponting, la baixada de torrents? Es una
demostració de la necessitat d’emocions que té la gent: la
nostra vida no és prou emocionant i cercam les emocions en
el perill. La vida habitual no és satisfactòria i cercam
alternatives emotives per trobar-li un sentit a l’existència.

- Estic molt content. Per ventura les meves possibilitats eren
menors que les de molta de gent que hagués pogut fer cosa:
els poders públics no aportaren res i la societat civil no va
jugar en la mesura que hauria pogut. Hi va haver un rebuig
total al Mallorca, però estic convençut que també deixarien
morir qualsevol institució social o cultural que es trobàs en
la mateixa situació.

Aquesta mesura de solidaritat, necessària en una comunitat
petita com la nostra, sempre queda pendent perquè tothom
roman a l'expectativa dient “ja ho arreglarà aquest altre”.
Ahir vaig assistir al funeral d’un nin, amic del meu fill.
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Ningú, als denou anys, no ha tengut consciència de la mort.
El que passa és que abans era més difícil morir-se perquè no
teníem aquests mitjans al nostre abast.

amb resport, sempre tendría present la possibilitat de
liquidar la societat, vendre els jugadors i deixar la barraqueta
en mans d’un altre.
El meu compromís és aquest: som una persona que, gràcies
als meus pares, ha estat formada per l’esport i per la
medicina i ara, en el darrer terç de la meva vida, vull tornar
a l’esport i a la medicina una petita part del que m’han
donat.

EL MALLORCA, MENYS QUE UN CLUB?

- Criticava aquesta tendència de la nostra societat d'anar
sempre a la contra. Record un titular, fa molts d’anys, a la
revista "Lluc", deia: “El Mallorca, menys que un Club?”
Creu que això podrà superar-se. “JO SOM BARCELONISTA”

- Un equip de futbol és també una bandera, un referent
col.lectiu, un nucli d’adhesió per als integrants d’un
col.lectiu, els habitants d’una ciutat, d’un país. Fins quan el
camp del Mallorca serà el Santiago Bernabeu quan ve el
Madrid?

- No ho sé. Però si el Mallorca ha de ser un equip de futbol
que, a cop de talonari, fitxi jugadors d’allà i d’allà deça,
podrà fer un joc més o menys espectacular, però no tendrá
cap arrelament ni cap futur. Jo estic molt més content de
veure els nins de set i vuit anys que comencen a lluitar en el
Mallorca, amb un sentiment col.lectiu de formar part
d’aquest club, que de cap altra cosa. I precisament, enguany
que tenim tants d’equips de base, és quan el primer equip
professional ens dóna més disgusts.
Jo no hagués posat doblers just per aconseguir un objectiu
com posar el Mallorca a primera, jo no hagués encalçat els
meus amics per fer-los posar doblers al Mallorca just per
aconseguir un resultat estrictament relacionat amb la
classificació a la lliga professional de futbol. Si això venia
per aquí, si no hi havia aquest afany de transformar els joves

- És el Bernabeu, o és el Nou Camp quan ve el Barcelona.
No hi ha consciència, davant aquests equips, i per a molts de
mallorquins el Mallorca és un club segon: primer són del
Madrid o del Barcelona i, en segona instància, són del
Mallorca. Això és conseqüència de tota la història anterior i
de la política general que ha dut l’equip. Jo esper que això
pugui canviar, i només podrà fer-ho a través d’aquesta
integració del fet esportiu en el fet social i cultural. Per
aconseguir-ho haurem de canviar, amb els anys, perquè això
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no es farà en dos dies, aquesta mentalitat que fa més
important allò que ve de fora que això que tenim a Mallorca.
En un parell d’anys, hem de ser capaços de vendre aquest
producte, perquè crear aquesta sensibilitat és vendre un
producte. I veig que aquesta idea arrela amb més facilitat als
pobles que a Palma, possiblement perquè Palma ja és una
ciutat gran, és difícil que la gent parli i els nuclis humans
estan molt atomitzats. En canvi, als pobles, la gent està més
integrada, té més temps per parlar i la comunicació és més
fàcil. Sense cap dada objectiva en la mà, crec que el
Mallorca ja ha arrelat més a la Part Eorana que a Ciutat.

- Doctor Dalmau, fins ara ha criticat la devoció crematística
del caràcter dels mallorquins. Però com és possible fer
compatibles la dedicació a la medicina, que és donar-se
desinteressadament als altres, amb la part empresarial de la
medicina? El punt d’equilibri, com es manté?

- No hi ha punt d’equilibri. Si, per circumstàncies de la vida,
has de convertir-te en empresari de la medicina, i has de
dedicar-te no només a obtenir beneficis sinó a donar un

rendiment social en forma de servei i en forma de creació de

riquesa i de treball, l’única manera de fer-ho compatible ha
estat abandonar l’exercici de la medicina. Si ets el

responsable d’una embarcació com la Policlínica, amb
quatre-cents treballadors i dos-cents llits i una estructura de
serveis que és la més important de l’illa, no és possible fer
compatible aquesta responsabilitat econòmica, humana i
mèdica amb la pràctica diària de la medicina. Per tant, a

pesar meu, fa set anys vaig haver d’abandonar la pràctica de
la medicina perquè vaig veure que, realment era

incompatible. He hagut de sacrificar allò que m’agradava, la
pràctica diària de la medicina, la conversa amb el malalt i el
consell professional per poder exercir la meva

responsabilitat empresarial al timó d’aquest vaixell, sempre
des del vessant que consider fonamental en la medicina: la
lliure elecció de centre i de metge.
Tothom, quan es juga la seva vida, ha de poder triar el metge
i el centre que desitgi. Si les persones sanes podem triar la
religió o el partit polític que volem, i fins i tot l’objecció de
consciència que volem, com és possible que una persona que
té la possibilitat de perdre la vida no pugui triar el centre i el
metge que vulgui i s’hagi de sotmetre a un rigor
administratiu que li diu: “vostè ha de tornar d’aquí sis mesos
perquè el tenim en llista d’espera”. Això no ho entenc i no
ho admet a cap nivell, ni en aquelles capes de la societat que
no tenen possibilitats econòmiques de pagar-se els
tractaments.

- M’han contat que vostè és, o era, molt barcelonista, molt
“culé”.

- Jo som barcelonista, ho he estat sempre. I això és en part
culpa de mon pare: quan ell, per interessos egoistes, volia
anar a veure el Barcelona, que era el seu equip de sempre,
convencia ma mare per “dur En Miquelet a veure el Barça, i
així jo també el veuré”. Jo som barcelonista perquè mon
pare em va obligar, va comprar-me. Jo he jugat amb el
Mallorca de futbol, amb el Barça juvenil i he estudiat set
anys a Barcelona. Això és així, però he demostrat que, per a
mi, sempre serà primer el Mallorca que el Barcelona.

ORIOL BONNIN

- Barça-Mallorca 2.

- Ehh... Barça-Mallorca 2? Serà per això que no he tret mai,
a les travesses.

- Ha! ha! ha!... Un metge de la casa li ha salvat la vida, al
Barça.

- Ha! Sí. Bé... no sé si enguany Cruyff serà capaç
d’aconseguir els seus objectius. Pareix que ho té difícil, i
encara li ho retreuran... això que, quan van fer campions,
pareixia que ell havia salvat l’equip. Però si ara no
aconsegueix el títol, per ventura algun seguidor hauria
volgut que l’entrenador quedàs damunt la pedra... tan
visceral i bèstia com és la gent. Perquè hi ha afeccionats que

perden qualsevol concepte de persona.
No! Parlem-ne. Aquest tema ha influït perquè aquest metge
fos conegut de la societat però l’altre dia, en un homenatge
que li feren, hi va haver més de quatre-cents malalts del cor

operats per ell. I aquesta és una de les alegries més grans
que he pogut tenir: la possibilitat de convèncer aquest home
per venir a Mallorca, per poder tenir un centre on pogués
exercir amb dignitat la seva professió. Que un metge
d’aquest prestigi abandoni Barcelona per venir a Palma
demostra que, si volem, som capaços. Que, si no tenim
“pedrera” mèdica suficient podem “fitxar” de fora metges
que venguin aquí a viure i a ajudar-nos a resoldre els nostres
problemes.

- Per tant, vostè està a favor d’un concert entre la medicina
privada i la pública.

- Jo no crec que hi hagi malalts públics i malalts privats, crec
que no hi hauria d’haver malalts rics i malalts pobres sinó
que hi ha malalts de l’estómac i malalts del cor o del cervell.
I una societat que vulgui esser progressista i solidària no
hauria de donar prioritat als doblers sinó que hauria
d’impulsar la part mèdica sobre l’econòmica. Sempre ho he
pensat així i sempre ho pensaré així.

“QUI PAGARÀ ELS HOSPITALS PÚBLICS?”

- Nous hospitals públics a Mallorca? Sí? Quants? On?

- Pareixerà que em fa por que es muntin hospitals públics
nous perquè pareix que això hagi d’afectar els hospitals
privats. Això no és així i no ho serà mai. Crec que el més
important no és construir un hospital sinó fer-lo funcionar
després.Construir un hospital és molt fàcil: es reuneix el
Consell de Ministres i dedica trenta mil milions de pessetes a

MEDICINA-EMPRESA: “NO HI HA PUNT

D’EQUILIBRI”
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comunitat? Quan
tenguem les
transferències de Sanitat,
la nostra societat, tan

roquera com és, voldrà
assumir aquest dispendi?
Nosaltres som xuetons,
moros, fenicis... una

mescla de races prou
reàcia en qüestions
econòmiques. I hem de
pensar que el pressupost
anual de manteniment

d’aquests dos hospitals
serà tan elevat com el

pressupost actual de la
Comunitat Autònoma.
Això vol dir que els
imposts per mantenir
centres que, per ventura,
no són necessaris seran el
doble dels actuals. I

d’aquest tema ningú no
en parla. En temps
electoral, tothom fa
coses. Però podran
mantenir-se aquestes
obres?

- En la seva resposta ha
parlat de mescla de races
i no ha esmentat els

catalans. Què en tenim,
de catalans, els
mallorquins?

- Tenim de catalans el fet

que, a partir de la
Conquesta, i de Nunyo
Sanç, i del bisbe de
Tarragona i les lluites que
hi va haver pel poder... va

incorporar-se una altra
comunitat i una altra

forma de parlar a les
races inicials de la nostra

terra. Per tant, la catalana
és una aportació més a la
nostra història. El català

forma part de la nostra
cultura, de la nostra

llengua i de la nostra
història, dels nostres

cromosomes, que dirien els metges. Ara bé, no pot reduir-se
tot a això: nosaltres som una mescla important i uns factors
seran dominants i altres recessius. Però voler reduir-ho tot a

una mateixa cosa demostraria una gran insensibilitat i,
sobretot, un gran esperit dogmàtic en la qüestió. Per tant.

alçar el nou hospital. Però si pensam que l’important no és
fer l’hospital sinó mantenir-lo en funcionament, i que el
primer any el cost de manteniment ja és igual al cost de la
construcció - i d’això ningú no en parla- la meva pregunta
és: qui pagarà aquests serveis? Serà una despesa més de la
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FUNDESCOOP
El setembre començarà la comercialització d'un curs de 150 hores
d'"ensenyament assistit per ordinador" per a directius de PIMES,

SS.AA.LL. i CooperativesFUNDESCOOP
Fundación

para el Desairollo
del Cooperativismo

y la Economia Social Fundescoop, a l'avantguarda
de l'ensenyament per ordinador

FUNDESCOOP iniciarà el mes de setembre la
comercialització d'un nou sistema d'ensenyament
assistit per ordinador que es dirigeix a responsables
de la petita i mitjana empresa, societats anònimes
laborals i cooperatives que,
sens dubte, permetrà
l'accés d'un nombre molt

important de nous direc-
tius que, d'altra forma, no
podien seguir regularment
els cursos de formació exis-
tents. L'explotació del curs
es farà a través de les dot-
ze delegacions de FUN-
DESCOOP a tota Espan-
ya, entre les quals la de les
Illes Balears.

que per dificultats de trasllat, despeses o impediments
físics, no havien pogut seguir els cursos anteriors. La
incorporació dels suports i tècniques informàtiques ha
significat, sens dubte, una revolució que també havia

d'arribar al camp de la for-
mació.

FUNDESCOOP, un com-

promís amb la formació

En aquesta línia el com-
promís de FUNDESCOOP
amb la formació de les ma-

tèries que li són pròpies li
han duit a produir els dos
primers mòduls, anàlisi i
gestió econòmico-financera,
d'un ample i planificat ven-
tall de temes, com són
l'economia, les finances i la
gestió empresarial. No és
aquesta la primera experièn-
cia de FUNDESCOOP amb

programes informàtics, per-
què ja n'ha plasmat dos
("identitat corporativa" i "es-
tatut fiscal de les Cooperati-
ves") però si que és el més
ambiciós.

El curs és a disposició de tots els interessats a la
delegació de les Balears de FUNDESCOOP (carrer
Sant Miquel 68 A de Palma, telèfon 72 72 58 i fax 71
40 21) El curs està dissenyat per satisfer la demanda
de capacitació mitjançant un sistema d'autoformació,
és a dir que permet als directius, professionals i tècnics
una capacitació en privat, des de la seva casa o centre
de treball, amb l'únic requisit de disposar d'un ordina-
dor PC que tengui instal·lat "Windows". Els continguts
estan desenvolupats de manera que no sigui necessa-
ri cap coneixement previ dels temes ni del maneig
informàtic operatiu.

Un curs de 150 hores

Es tracta d'un producte
formatiu dissenyat per a
l'ensenyament assistit per
ordinador que consta de
150 hores lectives, així com
amb les corresponents tu-
tories telefòniques! reu-
nions periòdiques amb els
monitors del curs. FUN-
DESCOOP és conscient que aquest sistema situa la
seva organització a l'avantguarda de la formació
professional i empresarial. En el cas concret de les
nostres illes, significa un nou rumb a la tasca que fins
ara ha mantingut la Fundació que, d'aquesta manera,
veu ampliada l'activitat tradicional amb les més avança-
des de les noves tecnologies.

El curs de gestió empresarial inclòs dins el progra-
ma de l'EAO (ensenyament assistit per ordinador)
preveu una metodologia adequada a les noves ne-
cessitats de les empreses i, sobretot, facilita l'accés
dels alumnes perquè permet que arribi a tots aquells




